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Vážení spoluobčané,
po ne zrovna vydařeném létě, alespoň co se 

víkendových akcí týče, přišel nádherný pod-
zim a s ním několik myslím si významných 
událostí pro naše město.

Na symbolické první září nepřipadl ten-
tokrát jen začátek školního roku, ale rovněž 
jsme přichystali slavnostní otevření zrekon-
struovaného kulturního domu včetně přístu-
pových a příjezdových komunikací. V ranních 
hodinách jsme přivítali žáky základní školy a 
odpoledne jsme pro zájemce otevřeli všech-
ny prostory kulturního domu včetně kotelny, 
strojovny vzduchotechniky, zkušeben a hvěz-
dárny umístěné na střeše. O kulturní program 
se postarali Městský orchestr mladých Dolní 
Benešov a mažoretky Excelent. Myslím, že 

většina účastníků potvrdila, že se rekonstruk-
ce podařila a kulturní dům bude dále sloužit k 
rozvoji kultury nejenom v Dolním Benešově, 
ale i na celém Hlučínsku.

Následně pak 8. října došlo k slavnostní-
mu otevření zrekonstruované sportovní haly 
na Osadě Míru, která také doznala značných 
změn. Je symbolické, že na slavnostním ote-
vření se podílely hlavně děti ze Základní 
školy v Dolním Benešově, které si připravi-
ly nejenom ukázku roztleskávaček, taneční 
vystoupení, ale také ukázku florbalu a mini-
kopané. Na závěr bylo sehráno volejbalové 
utkání mezi Dolním Benešovem, účastníkem 
krajského přeboru a Hlučínem, účastníkem 
druhé ligy. Také zde si mohli návštěvníci pro-
hlédnout zrekonstruované prostory sportovní 
haly a shodli se, že rekonstrukce se zdařila a 

sportovní hala dostala jiný rozměr. V případě 
zájmu o pronájem sportovní haly je možné se 
dohodnout s p. Moslerem na tel. č. 608 876 
146.

Velká účast občanů na obou akcích svěd-
čí o tom, že je zájem o dění ve městě. Jediné 
co si můžeme teď přát je, aby oba prostory 
sloužily co nejdéle svým účelům. Jak dlouho 
nám budou sloužit, zase záleží jenom na nás 
samotných, jak se budeme k těmto hodnotám 
chovat. Věřím tomu, že jako civilizovaní lidé.

Závěrem bych chtěl všem občanům popřát 
hodně zdaru do závěru roku a doufám, že se 
budeme i nadále setkávat při dalších příjem-
ných příležitostech a to kulturních i sportov-
ních. 

Starosta města 
Martin Štefek

Dodnes se mnoho občanů z centra města, 
hlavně z ul. Hájecké nesmířilo s přeložkou 
autobusové zastávky z náměstí Cypriána 
Lelka na nádraží. Důvodem je vzdálenost 
mezi bývalým a novým stanovištěm autobu-
sů, což se dotklo hlavně nemocných a starších 
lidí. Nová zastávka byla MěÚ zřízena rychle 
a vybavena dle daných možností lavičkou, 
přístřeškem proti dešti, košem na odpadky, 
vybudován kus nového chodníku.Vše je ke 
spokojenosti cestujících udržováno v pořád-
ku. A tak už jsme si na přemístěnou autobu-
sovou zastávku zvykli.

Současně s touto změnou došlo k zásadním 
změnám u ČSD, zastávku Dolní Benešov ne-
vyjímaje. Vlaky jezdí sice co hodinu, jízdenky 
se však prodávají jen do 13ti hodin, později 
jen ve vlacích. Prostor pod přístřeškem ( a ješ-
tě kousek chodníku)je službou ČSD zametán 
pouze ráno. V době neomezeného provozu 
a když na nádraží bydlela rodina bývalého 
výpravčího, bylo nádraží vyzdobeno kvítím, 
záhonek podél zdi budovy taktéž samý květ, 
opatřen zábradlíčkem. Velký prostor se stud-
nou, po které zůstala v poklopu už jen díra, 
stromy, které byly pokáceny, je zarostlý ple-
velem, trávu nikdo neseče, na pokraji stojí  
dva vlajkové stožáry a všechen ten neřád je 
oplocen nízkým zábradlíčkem, které je celé 
rezavé. Stejný osud potkal i záhonek a květiny 
u budovy.

Tento neutěšený stav trvá od zavedení pro-
vozních změn, kdy m.j. ,na podzim a v zimě, 
není většina přístupových chodníčků v pro-

storách nádraží osvětlena. Po těchto změnách 
jsem se vracela vlakem z Opavy, z nemocnice, 
a nic netušíc šla chodníkem, najednou zava-
dila o dvě lana vedoucí od stožárů, která ně-
kdo přivázal přes chodník ke stojícímu kolu. 
Šok z pádu, rozbité koleno, rozbitá holenní 
kost a roztrhané kalhoty, svědek žádný, ani 
mobil na přivolání policie. Rozhodla jsem se 
a jela příští den ráno ohlásit tuto nehodu na 
hlavní nádraží v Opavě. Přijal a vyslechl mě 
pan náčelník. Omluva žádná, ale docílila jsem 
toho, že příští den byla ze stožárů odstraněna 
obě lana. Těšilo mě, že se stejná nehoda se už 
nebude opakovat. Mohlo by to být horší, zlo-
menina aj.

Kdo jiný, než vedení našeho MěÚ může do-
cílit odstranění dlouhotrvajících nedostatků 
a to jistě ne jednoduchým jednáním s ČSD. 
Před tím by mělo naše zastupitelstvo zvážit, 
co udělat s již uvedeným prostranstvím, ale 
také poměrně velkou, oplocenou zahradou, 
též majetkem ČSD. Je bez plodin, do cesty 
rostou kopřivy. 

Není možné, že by všem cestujícím byl 
dnešní neutěšený stav lhostejný. Vždyť ná-
draží je jedním z nejfrekventovanějších míst 
v našem městě a na jeho vzhledu musí záležet 
nám všem.

Adelheida Janíková

Na našem katastru nerostou lesy, naši 
předkové však dbali na bohatou výsadbu 
okrasných stromů a keřů a na údržbu již 
vzrostlých dubů, líp, jilmů, hlohů a to nejen 

v centru obce, ale také na místním hřbitově, 
kolem strouhy na Podubí a pozornost býva-
lého panstva v Dolním Benešově byla maxi-
málně věnována údržbě překrásných hrází 
kolem Kolovratu, odtud odbočka na hráze 
na Jilešovice, hráze kolem panských pozem-
ků, nyní 64hektarového rybníka Nezmar. 

Neděle a svátky byly rodinami s dětmi, 
ale také mladými páry, těmi zejména v od-
poledních a večerních hodinách, zasvěceny 
krásným vycházkám do přírody. Od těch 
dob se mnohé změnilo. Zasáhly válečné 
události, změnily se vlastnické vztahy. Před 
výstavbou rybníka Nezmar byla vykácena 
celá řada dubů a překrásných líp na hrázi 
a zůstaly jen stromy na vnější straně, které 
tam vegetují dodnes. Tenkrát bylo Státní-
mu rybářství uloženo doplňovat stromoví 
a keře, které odumřou. Ale i tu se změnili 
majitelé a dle toho je stav hrází kolem Ne-
zmaru  i ostatních hrází ubohý.  Snad se 
ještě někdy naskytne  příležitost a možnost 
zachránit to, co tu ještě máme a vysazovat 
náhradní zeleň za tu, která v místech rostla, 
mizí jak ve staré části obce, tak na Osadě 
míru. Ta zeleň nejen že ladí oku, ale souží 
svým dechem našemu zdraví, ptactvu aj. ži-
vočichům, kaštany, dubinky, lípový květ a 
další plody jsou potřebné pro farmakologic-
ký průmysl. Sběr provádí nejen jednotlivci, 
zapojeny jsou i školy a tak je zde naděje, že 
mezi těmito žáčky rostou budoucí ochránci 
naší přírody.

Adelheida Janíková

ZA KRÁSNĚJŠÍ MĚSTO DOLNÍ BENEŠOV!



Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA 

Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA 

Z jednání 22. zasedání zastupitelstva města 
dne 14. září 2009  

Zastupitelstvo města   r o z h o d l o
- Přijmout kontokorentní úvěr k běžnému 

účtu města u České spořitelny a.s. ve výši 8-
10 mil. Kč se splatností 12 měsíců od podpisu 
úvěrové smlouvy a se zajištěním budoucími 
rozpočtovými příjmy. 

Pro  hlasovalo 15 členů, proti 0, zdrželi se 0 
- Prodat pozemek p.č. 565/4 v k.ú. Dolní Be-

nešov o výměře 614 m2 vlastníkům navazují-
cího pozemku na ulici Stinná. Jedná se o poze-
mek v současné době nezastavitelný vzhledem 
k umístění vysokého napětí, transformátoru a 
dalších věcných břemen.

Pro  hlasovalo 15 členů, proti 0, zdrželi se 0
- Prodat pozemek p.č. 2280/9 v k.ú. Dolní 

Benešov o výměře 51 m2. Je to pruh pozemku, 
který protíná pozemek soukromých vlastníků 
na ulici Sluneční. 

Pro  hlasovalo 14 členů, proti 0, zdrželi se 0 

- Vyhlásit záměr prodeje části pozemku 
města p.č. 350 v k.ú. Dolní Benešov o výměře 
cca 200 m2. Jedná se o pruh pozemku kolem 
nemovitostí Vavřínkových, který by umožnil 
lepší přístup k jejich pozemkům dále od hlav-
ní cesty.

Pro  hlasovalo 13 členů, proti 0, zdrželi se 1 
- Zvolit do funkce přísedících Okresní-

ho soudu v Opavě pro volební období 2009 
– 2013 paní Sylvu Říčnou a pana Karlheinze 
Proksche   

Pro  hlasovalo14 členů, proti 0, zdrželi se 
0 

- Ukončit v domě č. 306 na Osadě Míru čin-
nost Domova pro matky s dětmi a provozovat 
jej jako nájemní byty pro seniory. Využití bude 
tedy stejné jako v dalším domě v majetku měs-
ta č.p. 308.    

Pro  hlasovalo 15 členů, proti 0, zdrželi se 0
- Oddálit rozhodnutí o vydání souhlasu se 

stavbou bioplynové stanice v oblasti Morav-

ce do získání dalších doplňujících informací.  
Zástupci firmy Opavice a.s., která chce tuto 
bioplynovou stanici provozovat, nabídli za-
stupitelům možnost seznámit se s provozem 
podobných zařízení.     

Pro  hlasovalo 10 členů, proti 4, zdrželi se 
1 

- Změnit termín zastupitelstva z původně 
navrženého 19. října na 26. října 2009.   

Pro  hlasovalo 14 členů, proti 0, zdrželi se 
1 

Zastupitelstvo města  s c h v á l i l o 
- Rozpočtové opatření v předloženém zně-

ní, které tvoří nedílnou součást usnesení. Byly 
provedeny úpravy rozpočtu vzhledem k jeho 
plnění k 31. srpnu 2009.

Pro  hlasovalo 9 členů, proti 0, zdrželi se 5 
Zastupitelstvo města vzalo na vědomí
- Zprávu Sboru dobrovolných hasičů o po-

stupu prodeje hasičského vozidla CAS 25 Liaz 
K 101 

Z jednání 54. schůze rady města dne  
4.8.2009 

Rada města  s c h v á l i l a
- Uzavření smlouvy o financování do-

pravní obslužnosti v roce 2009 s dopravcem 
Veolia transport a Koordinátorem ODIS a 
pověřila starostu podpisem smlouvy. Naše 
město jako všechny obce každoročně hradí 
ztrátu za víkendové linky.  

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Opatření pro hospodaření příspěvko-

vých organizací města:
Ve smyslu platného znění zák. č. 250/2000 

Sb., o rozpočtových pravidlech ÚSC ve zně-
ní pozdějších předpisů a ve znění §27, odst. 
5 písm. d) příspěvkové organizace města 
nabývají na základě rozhodnutí zřizovatele 
do svého vlastnictví veškerá oběžná aktiva 
pořízená v běžném roce a to aktiva poříze-
ná:

- Na základě ročního plánu výnosů a ná-
kladů schváleného zřizovatelem v průběhu 
roku nebo na základě finančního vypořá-
dání.

- Na základě tvorby a použití fondů PO 
dle § 30, 32 a 33 a na základě schválení 
přídělů fondů zřizovatelem při vypořádání 
hospodářského výsledku roku minulého.

- Na základě dalších usnesení zřizovatele 
k finančnímu hospodaření PO. 

Do svého vlastnictví PO zahrnují též 
dlouhodobý majetek, mimo nemovitého 
majetku, pořízený na základě zřizovatelem 
schváleného rozpisu použití investičního 
fondu, případě investiční dotace investiční-
ho fondu, včetně úprav rozpisu v běžném 
roce schválených zřizovatelem. 

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Žádost Základní školy o proplacení 

části finančního příslibu ve výši 150 000,- 
Kč na projekt česko–polské spolupráce 
„Poznáváme své sousedy“. Tento finanční 

příslib bude po obdržení dotace vrácen do 
rozpočtu města.

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Příspěvek místní organizaci Českého 

svazu chovatelů Dolní Benešov ve výši 3 
000,- Kč na pořádání výstavy drobného ve 
dnech 14. až 16. 8. 2009

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Zřízení vyhrazeného parkoviště bez 

místního poplatku na Osadě Míru pro oso-
bu, jež je držitelem průkazu ZTP.

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
Rada města projednala a  n e s c h v á l 

i l a 
- Žádost nadace Landek o finanční dar na 

svoji činnost.
Pro hlasovali 0, proti 4, zdrželi se 0

Z jednání 55. schůze rady města dne  
31.8.2009 

Rada  města  s c h v á l i l a  
- Uzavření smlouvy o výpůjčce movitého 

majetku (stolů a židlí) příspěvkové organi-
zaci města Kulturnímu domu Dolní Bene-
šov a pověřila starostu podpisem smlouvy  

Pro hlasovali 5, proti 0, zdrželi se 0
- Umístění reklamy firmy Mgr. Martin 

Harasim – bytové doplňky na dva sloupy 
veřejného osvětlení mezi Dolním Benešo-
vem a Zábřehem za cenu 1 000,- Kč/rok.  

Pro hlasovali 5, proti 0, zdrželi se 0
- Trvat na výši nájemného 80,- Kč /m2/

rok od obchodního družstva Tempo za po-
zemky města zastavěné jejich stavbami. (re-
staurace Neptun a obchod na Osadě Míru) 

Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0
- Uzavření smlouvy o uzavření budoucí 

smlouvy o zřízení věcného břemene na čás-
ti pozemku p.č. 2150/2, tj. cesty na Bohu-
slavice pro odkanalizování školního hřiště 
u hlavní školy.

Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0

- Zrušení Rady obcí pro udržitelný roz-
voj území. Tato rada měla spolupracovat 
na projednávání územních plánů obcí, 
avšak vzhledem k množství rozpraco-
vaných územních plánů se činnost rady 
ukázala jako málo operativní.

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
Rada města  p r o j e d n a l a 
- Žádost o opravu komunikace na kří-

žení ulic Zahradní a Přehradní a tuto z 
důvodu financí přesunuje do příštího 
roku.

Pro hlasovalo 0, proti 5, zdrželi se 0
- Žádost o umístění zpomalovacích re-

tardérů na ulici Rybářské a tuto z důvodu 
malé frekventovanosti této ulice zamítla.

Pro hlasovalo 0, proti 5, zdrželi se 0
Rada  v z a l a   n a   v ě d o m í 
- Oznámení předvolební akce KSČM 

– Mírové šlápoty, která se uskuteční v so-
botu 5. září v dopoledních hodinách před 
Hruškou a obchodním střediskem.

Rada města  p r o j e d n a l a   a   d o p 
o r u č u j e  zastupitelstvu

- Vyslovit nesouhlas s výstavbou bio-
plynové stanice v oblasti Moravce

Z jednání  56. schůze rady města dne  
7.9.2009 

179/56  Rada města  p r o j e d n a l a   a   
d o p o r u č u j e  zastupitelstvu

1. Schválit rozpočtová opatření k 
31.8.2009 v předloženém znění.

Pro 4, proti 0, zdrželi se 0

Z jednání 57. schůze rady města dne  
21.9.2009 

180/57  Rada města   s c h v á l i l a
1. Navýšení nájemného v bytových do-

mech č.p. 306 a 308 na Osadě Míru na 
částku 28,59 Kč/m2 a to od 1.1.2010.

Pro 5, proti 0, zdrželi se 0



V době, kdy ještě neexistovaly hodiny, využívali lidé k měření času 
vše, co bylo kolem nich. Díky přírodním živlům vznikaly například ho-
diny kapalinové, přesýpací pískové aj. Pro orientaci v čase používali 
také hořící svíčky, kterým v závislosti na jejich velikosti ubýval vosk 
vždy určitou dobu. Zvláštním způsobem byl také počet odříkaných žal-
mů. Měření času prošlo dlouhým vývojem a vznikla řada prostředků 
jak a čím čas určovat. Jedny z nejrozšířenějších hodin, před vznikem 
současných mechanických, byly ty, které využívaly rotace slunce.

Objev slunečních hodin spočíval v uvědomění si souvislosti mezi dél-
kou či směrem vrženého stínu a polohou Slunce na obloze. Nejstarším 
typem těchto hodin byl jednoduchý svislý obelisk se stupnicí na zemi, 
kdy délka vrženého stínu určovala denní hodinu. Postupem času se slu-
neční hodiny měnily. Vznikaly v podobě komplexů staveb (Stonehen-
ge), chrámů, svislé na zdech domů, vodorovné, polární, orlojní, některé 
byly jednoduše ztvárněné, některé se pyšnily vysokou uměleckou kva-
litou atd.

I dnes u nás existují stovky až tisíce slunečních hodin. Vidět je může-
me na hradech, zámcích, historických budovách, palácích či kostelích. 
Dnes jsou již hojně zastoupeny i na řadě rodinných domků, v zahradách, 
parcích, na náměstích a všude tam, kde dopadají sluneční paprsky.

Sluneční hodiny se také v malém počtu nacházejí i na Hlučínsku. 
Asi nejznámější jsou sluneční parkové hodiny v Píšti. V době svého 

vzniku roku 2005, byly největšími hodinami tohoto provedení v Evro-
pě. Jedná se o vodorovné hodiny ležící na křižovatce před kostelem sv. 
Vavřince. Jejich celkový rozměr je 16 x 47 m. Hodiny jsou orlojní, tzn. 
že mají stupnici od 1 do 24 hodin. Římské číslice jsou znázorněny na 
kamenných podstavcích tvořící půlkruh. Šikmý ukazatel, rovnoběžný 
se zemskou osou, je 3,5 m dlouhý. Dominantu hodin tvoří kovová lilie 
uprostřed, jenž patří k symbolům obce (jedná se o erbovní znak pánů ze 
Zvole, majitelů obce v 16. století). Hodiny jsou celkově zajímavě řešeny, 
jsou doplněny bílými kamínky, kůrou a zakrslými keříky, které oddělují 
jednotlivé stupně hodin. 

Velmi rozšířeným typem jsou svislé hodiny umístěné zpravidla na 
zdech budov. Takové hodiny můžeme nalézt ve Štěpánkovicích, nad 
garáží u rodinného domku, při křižovatce ulic Mlýnská a Novodvorská. 
Nacházejí se zhruba ve výšce tří metrů. Jsou jednoduše řešeny, celoko-
vové, s ukazatelem dlouhým asi jeden metr. Číselník tvoří římské číslice 
s ryskami a ukazuje čas v rozsahu VIII – XII – IV hodin. 

Další svislé hodiny nalezneme také v Rohově, Sudicích či Ludgeřo-
vicích.

V Rohově se nacházejí na rodinném domku č. 170. Jsou ve výšce tří 
metrů nad zemí a mají rozměr 1,5 x 1,5 m. Číselník je jednoduchý bez 
jakéhokoliv zdobení a je tvořen římskými číslicemi v rozsahu IX – XII 
– IV hodin. Na jedné straně jsou však částečně poškozeny. Ukazatel je 
zhruba 1 m dlouhý. Hodiny vznikly pravděpodobně roku 1990.  

Podobné hodiny jsou také v Sudicích č. 141, naproti fotbalového hřiš-
tě. Jsou ve výšce 3,5 metrů nad zemí, s rozměry 1,6 x 1 m. Ukazatel o 
délce 0,2 m vrhá stín na číselník tvořený arabskými číslicemi a ukazuje 
čas v rozsahu VIII – XII – III hodiny. Číselník je navíc jemně zdobený. 
Čísla jsou umístěny na kreslené stužce, jejíž konce se zvlňují, stejně jako 
u číslice XII, která je tak více zviditelněná.Vznikly zřejmě roku 1990. 

Další svislé hodiny nalezneme ještě v Ludgeřovicích na rodinném 
domku v ul. Malinová. Tyto hodiny mají rozměr 2 x 1,4 m. Číselník 
tvořen ryskami a římskými číslicemi I až IV, ukazuje letní čas v rozsahu 
XI – I – VI hodin. Ukazatel je v délce 0,3 m. Hodiny jsou na domě dobře 
viditelné, neboť celá výseč hodin je bílá oproti béžové omítce domu. V 
tmavé barvě jsou pouze zviditelněné rysky s číslicemi. Hodiny vznikly 
roku 2002.

Jiného typu jsou hodiny v Dolním Benešově na ul. Opavské č. 435. 
Jsou umístěny v zahradě před domem na černém kovovém stojanu ve 
výšce 0,5 m a jeho rozměry činí 0,6 x 0,6 m. Jedná se o světle kovové 
polární prstencové hodiny s šikmým ukazatelem. Mají prstencový tvar a 
jeho hodinové přímky jsou rovnoběžné se zemskou osou. Ukazatel tvoří 
šikmý polos, který má tvar letícího šípu. Číselník je na koncích ozdobně 
vytvarován do růžice.

Již zaniklé sluneční hodiny byly k vidění na zámku v Kravařích, na 
její dvorní straně vstupního traktu. Jednalo se o svislé hodiny se šikmým 
ukazatelem. Podle starých fotografií byly zřejmě jednoduše ztvárněné, s 
arabskými číslicemi v rozsahu cca VIII – XII – IV hodiny.

Hodiny byly zničeny, pravděpodobně při požáru r. 1937 a znovu již 
nebyly obnoveny. 

V dnešní době se sluneční hodiny stávají nejen ukazatelem času, ale 
především nevšedním a zajímavým doplňkem, který upoutá pozornost 
nejednoho kolemjdoucího.

(Použitý zdroj informací: M. Brož, M. Nosek, J. Trebichavský, D. Peci-
nová, Sluneční hodiny na pevných stanovištích, Praha 2004.)

Pokud objevíte na Hlučínsku či v blízkém okolí další sluneční hodiny, 
ozvěte se na email: jana-nevrelova@seznam.cz

SLUNEČNÍ HODINY NA HLUČÍNSKU

Sluneční hodiny ve ŠtěpánkovicíchSluneční hodiny ve Štěpánkovicích

Sluneční hodiny vSluneční hodiny v Sudicích Sudicích

Český červený kříž udělil panu Marcelu 
BIELAKOVI z Dolního Benešova ZLATÝ 
KŘÍŽ  II. stupně za 120 bezpříspěvkových 
odběrů krve,  panu Vojtěchu  KOLLARC-
ZIKOVI z Dolního Benešova ZLATÝ KŘÍŽ 
III. stupně za 80 bezpříspěvkových odběrů 
krve a panu Jiřímu  GASOVI z Dolního Be-
nešova zlatou plaketu MUDr. J.Jánského 
za 40 bezpříspěvkových odběrů krve.

Patří jim náš velký dík za ochotu darovat 

krev pro zdraví a často i záchranu života.
V rámci provádění sociální politiky naše-

ho města byli výše jmenovaní pozváni dne 
9.září 2009 na Městský úřad v Dolním Be-
nešově ke společnému setkání,kde jim pan 
starosta Martin Štefek za jejich hluboce lid-
ský postoj poděkoval a zároveň jim předal 
finanční odměnu ve výši 3.000,-- Kč.

(Výše jmenovaní se zveřejněním souhla-
sí) 

Sdělujeme našim spoluobčanům, 
kteří v roce 2010 a i v letech ná-
sledujících oslaví zlatou nebo dia-
mantovou svatbu a sňatek uzavřeli 
mimo matriční úřad Dolní Benešov, 
ať tuto skutečnost nahlásí osobně, 
popř. telefonicky na MěÚ Dolní Be-
nešov, odbor vnitřních a sociálních 
věcí, tel. 553 651 285/ kl. 14. Tuto 
záležitost mohou vyřídit i rodinní 
příslušníci.

DÁRCI KRVE  PODĚKOVÁNÍ Zlatá  a  diamantová  
svatba



Občanům, kteří využívají pečovatelskou služ-
bu - donáška obědů, je poskytován MěÚ Dolní 
Benešov finanční příspěvek na základě písem-
né žádosti doložené výši důchodu. Žadateli se 
finační příspěvek vyplácí čtvrtletně podle sku-
tečně odebraných služeb. Pokud žadatel pobírá 
od státu PŘÍSPĚVEK NA PÉČI (pro občany 
Dolního Benešova a Zábřehu tento příspěvek 
poskytuje MěÚ Hlučín), nebude mu finanční 
příspěvek za donášku obědů poskytnut.

Bližší informace získáte na tel. čísle: 553 651 
285/kl. 14.  MěÚ Dolní Benešov

odbor vnitřních a sociálních věcí

Letošní již 8. ročník triatlonu Železný Praj-
zák je za námi. Děkujeme divákům za velkou 
podporu závodníků, kterým jak zmínila jedna 
účastnice závodu, jste jí navodili pocit, že jede 
Tour de France :-). Právě pro vás jsme se snažili 
vytvořit na Kolovratě zázemí, kde jste se bavili 
a veselili, kde jste mohli ochutnat domácí kuli-
nářské speciality a setkali se s ostatními spor-
tovními nadšenci. Snad se nám to povedlo a 
byli spokojené i vaše děti, kterým se věnovala 
po dobu 2 hodin agentůra Tommino a mohli si 
dokonce zastřílet i z luku.

 Všem závodníkům děkujeme za hojnou 
účast a pevně věříme, že se vám trať líbila a že 
se objevíte příští rok opět ve startovním poli. 
Už teď máme pro vás v hlavách další novinky 
a ,,zlepšováky“.  Jsme rádi, že jste dali přednost 
účasti v našem triatlonu před pohodlným leno-
šením doma:-).

 Naše velké díky patří sponzorům a kultur-
nímu domu v Dolním Benešově, bez kterých 
bychom nemohli triatlon zorganizovat, protože 
finanční nároky na uspořádání této sportovní 
akce jsou věřte nemalé.

 A hlavně moc moc děkujeme všem pořada-
telům za pomoc při chystání zázemí, za 3 hodi-
nové stání na trati, za nadšení, se kterým nám 
pomáhali připravit vše tak, aby byli spokojeni 
jak diváci tak závodníci. 

 Takže sportu zdar a prajzskému triatlonu 
zvlášť přejí

 Jiří Sabaš, Lucie Sabašová a Martina 
Krzywoňová

VÝSLEDKY TRIATLONU ŽELEZNÝ 
PRAJZÁK 2009

Do cíle dojelo 165 závodníků a závodnic.
MUŽI 15-39 let

1. Lasák Matěj. 01:15:36

2. Stříbný Libor. 01:17:30
3. Opíchal Tomáš. 01:17:49

MUŽI 40-49 let
1. Křižák Petr. 01:19:41
2. Sněhota Petr. 01:21:08
3. Lubojacký Jiří. 01:21:50

MUŽI nad 50 let
1. Švidernoch Milan. 01:28:44
2. Jochim Josef. 01:30:17
3. Hrubý Milan. 01:35:53

ŽENY 15-39 let
1. Hoppová Lucie. 01:24:35
2. Nováková Lucie. 01:28:16
3. Opíchalová Brigita. 01:36:07

ŽENY nad 40 let
1. Mižičová Helena. 01:36:42
2. Pigulová Yvona. 01:55:20

ŽELEZNÝ PRAJZÁK 2009

Kat.  Tým  Jméno  Čas v cíli  Pořadí  Tým-čas 

 1  STS Stříbný Libor 01:17:30 2 04:01:29

 STS Suchánek Rostislav 01:21:56 10 04:01:29

 STS Tešnar Jiří 01:22:03 11 04:01:29

 2 Sportcentrum D.B. Nováček Roman 01:27:31 31 04:06:28

Sportcentrum D.B. Opíchal Tomáš 01:17:49 3 04:06:28

Sportcentrum D.B. Sněhota Petr 01:21:08 2 04:06:28

 3 LURZ-MOJE KOLO Kunc Ondřej 01:18:58 4 04:07:19

LURZ-MOJE KOLO Turek Lukáš 01:22:14 12 04:07:19

LURZ-MOJE KOLO Vávra Lukáš 01:26:07 21 04:07:19

Pečovatelská služba 
- donáška obědů



Dne 8. 10. 2009 byla za účasti veřejnosti slavnostně otevřena rekon-
struovaná tělocvična na sídlišti v Dolním Benešově. Rekonstrukce a 
modernizace tělocvičny byla velice nutná , neboť se jedná o objekt po-
stavený v roce 1970, na kterém nebyly v minulém období  provedeny 
prakticky žádné modernizační úpravy.

Generálním dodavatelem akce byla vybrána kravařská stavební firma 
Rybka, která přeložila cenově i technicky nejvýhodnější nabídku. Gene-
rálním projektantem akce byla Slezská projektová společnost, spol. s.r.o. 
Opava. Objednatelem stavby a investorem bylo Město Dolní Benešov, 
přičemž stavba byla spolufinancována z evropského fondu pro regio-
nální rozvoj. 

Stavba byla zahájena počátkem prosince minulého roku a předána 
investorovi v červenci 2009. Dílo bylo předáno ve vysoké kvalitě a ve 
smluvně dohodnutém termínu ke spokojenosti všech účastníků výstav-
by. 

Celkové rozpočtové náklady na stavbu činily 19.007.331,- Kč
Předmětem díla byla rekonstrukce a modernizace vlastní sportovní 

haly, kde bylo především odstraněno stávající hlediště a tak rozšířena 
vlastní sportovní plocha o cca 500m2.Díky tomu vznikl prostor pro 
dva volejbalové kurty a provozování většiny halových sportů. Bylo pro-
vedeno kompletní zateplení objektu, zrevidována ocelová konstrukce, 
zrekonstruováno a zmodernizováno topení umožňující velmi účinnou 
prostorovou a časovou regulaci teploty, instalováno nové regulovatelné 
osvětlení, instalována klimatizace, akustické obklady a řada dalších mo-
dernizačních prvků.

Největší chloubou haly se stala nová litá umělohmotná podlaha. 
Podlaha je velice pružná, teplá, neklouzavá a vyhovuje všem sportov-
ním aktivitám provozovaných v hale. Její barevné řešení jen podtrhuje 
nádherný dojem celé rekonstrukce objektu. Díky rekonstrukci podlahy 
a úpravě stropu se podařilo zvětšit světlou výšku haly téměř o 15 cm, 
což má obrovský význam zejména pro špičkovou odbíjenou, která je zde 
provozována.

Sociální zázemí tělocvičny bylo rovněž kompletně zrekonstruováno 
a zmodernizováno. Byly zde vytvořeny nové šatny a sociální zařízení. 
Byla provedena jeho částečná nástavba a přistavěno schodiště v těsné 
blízkosti tělocvičny a tak vytvořeno hlediště, které je však možno využít 
i pro další sportovní činnosti jako je stolní tenis, kalanetika, jóga apod.

Rekonstrukcí objektu se rozšířily i možnosti jejího využití. Krom již 
dříve uvedených aktivit např. i o bedminkton, florbal a další atraktivní 
sporty. 

V dopoledních hodinách budou halu využívat žáci ZŠ, v odpoledních 
hodinách pak aktivní sportovci jednotlivých oddílů TJ a FC. Je zde však 
dostatek časového prostoru i pro ostatní zájemce z řad občanů a býva-
lých sportovců nejen z Dolního Benešova, které tímto do haly zveme.

Závěrem je třeba poděkovat všem účastníkům výstavby za dobře od-
vedenou práci a společně si popřát, aby byl nový sportovní stánek maxi-
málně a dlouhou řadu let využíván.

V Dolním Benešově 14. 10. 2009
Ing. Gross Arnošt

SLAVNOSTNÍ OTEVŘENÍ SPORTOVNÍ SLAVNOSTNÍ OTEVŘENÍ SPORTOVNÍ 
HALY V DOLNÍM BENEŠOVĚHALY V DOLNÍM BENEŠOVĚ

Přišel jeden z mnoha víkendu, který jsem 
nechtěl sám prožít doma, jelikož samému není 
příjemně. Vrchol léta byl za námi a chýlilo se 
k jeho konci. Počasí bylo krásné, tak jsem si 
zajel vlakem ke své známé do Holasovic. Sed-
nul jsem si  ke stolu a jak se blížilo poledne, 
bez dlouhého pobízení jsem se pustil do oběda. 
Nejsem žádný jedlík, ale po cestě mi vyhládlo a 
to potom i oběd je vždy chutný a lépe se to pak 
začíná konverzovat mezi sebou. K dovršení 
pohodlí jsem si po obědě natáhl polámané tělo 
na válendu, abych se narovnal. V zádech mne 
ještě docela bolelo a po pár injekcích ještě neby-
la páteř ve své dobré formě. Na hodinku jsem 
si schrupnul, doufaje v to, že mne to posílí na 
nedělní procházku, bez které se nerad obejdu a 
při níž se lépe dají probrat události uplynulého 
týdne. V koupelně jsem si propláchnul oči a ro-
zetřel parfém po obličeji.

Tak už pojď, prohodila žena a vyšli jsme spolu 
po kamenném schodišti. Šli jsme a kroky se nám 
ozývaly na dlažbě z kočičích hlav, což je den jistě 
zvláštnost. Pak cesta vedla až dolů do vesnice k 

mostu přes řeku Opavici, kde před ním na la-
vičce odpočívali starší lidé po obědě. Pozdravili 
jsme neboť zde se zdraví všichni při potkávání. 
Obloha byla modrá, ale v dáli nad Polskem se 
mračilo. Za mostem jsme se poklonili starému 
kamennému kříži, který vždy označuje konec 
vesnice. Pak jsme pomalých krokem šli do polí, 
já nahrben dopředu od bolestí v kříží. Tam 
jsem na mezi uviděl stát řadu úlů, několik vedle 
sebe. Budeme procházet kolem nich, zpomalil 
jsem,  žena již byla o kus vpředu. Váhal jsem jít 
dál, něco jsem tušil, že by se mohlo stát, ale mé 
myšlenky se zastavily a rychlý příval včel letěl 
na mne, byly to ty hlídací, jak jsem se později 
dozvěděl. Dorážely přímo na obličej a já  trnul 
co se bude dít. 

Nebudu tu jenom tak stát a nechat se bodat, 
rychle jsem přehodil lehkou letní bundu přes 
hlavu, abych si chránil obličej a ještě jsem s ní 
mával kolem sebe, bojoval jsem s nimi a poska-
koval dopředu ve snaze utéci. Ženě hned nedo-
šlo proč tak tančím, ale asi jsem křičel „včely“ a 
ona přišla ke mně a já prosil: „Vytáhni mi žiha-

dla z nosu“!  „Ale vždyť tam máš jenom jedno a 
ještě vraženo do půlky“. Hlídačky včely odletěly, 
jelikož byly přesvědčené, že mne odehnaly dost 
daleko od svého teritoria. Spěchali jsme rychle 
domů, neboť jsem čekal, že mi bude nos rapid-
ně puchnout podle bolesti, kdy jako by mi ho 
někdo zmáčknul kleštěmi. Divil jsem se jenom 
proč včely nezaútočily na ženu, asi je místní, po-
myslel jsem si, ale že tou příčinou byla vůně par-
fému, to mi došlo až časem. Pro včely to bylo asi 
výstražné znamení. Spěchali jsme kolem stařeč-
ků domů a ti volali na nás, ta bouřka nepřijde, 
je tam daleko, my jim nic neřekli, jenom že spě-
cháme domů. Doma již bylo dobře, umyl jsem si 
nos, natřel Betadinem a spol-
kl tabletu od alergie. Uklidnil 
jsem se, nos přestával bolet 
ani nenapuchnul a ischias se 
při poskakování utišil a ráno 
jsem byl zase šťastný, že to 
tak dobře dopadlo.

Josef Widlak

JAK MNĚ VČELY POMOHLY OD ISCHIASU



Kulturní d m Dolní Benešov 
Vás zve na 

koncert skupiny 

CCHINASKI
Pátek 5. listopadu 2009 

ve 20 hodin 
Od pond lka 5. 10. 2009 bude v KD Dolní Benešov 

zahájen p edprodej vstupenek:
pond lí a st eda od 16.00 - 19.00 hod. úterý,

tvrtek a pátek od 14.30 - 19.00 hod.
Cena vstupenky: 200 K  v p edprodeji,

250 K  na míst

Obracíme se na Vás již tradičně jako Klub 
rodičů při naši Základní škole. Rádi bychom 
Vás touto cestou blíže  seznámili s naší čin-
ností.

My členové, jsme dobrovolným sdružením 
lidí, jimž není lhostejný volný čas našich, ale 
současně i Vašich dětí. Mnohdy tyto děti spo-
juje právě jen ta společná učebna. Jsme pře-
svědčeni, že  vytvářením, námi pořádaných 
mimoškolních  aktivit můžeme pozitivně 
ovlivnit nejen jejich vztahy, ale i jejich postoj 
k městu v němž bydlí. Vytváříme další vzá-
jemné vazby a napomáháme tak  určité  po-
spolitosti.

Zdaleka  nemůžeme souhlasit ani se stále 
omílanými frázemi typu. „tady se nic neděje“.

Již dlouhá léta zde úspěšně funguje množ-
ství oborů při  Základní umělecké škole, na 
ty jistým způsobem navazuje velmi úspěšný  
Orchestr mladých p. Nováka a  špičkou po-
myslného hudebního ledovce bych nazvala, 
nejen na našich akcích účinkující, fantastický 
NAFESTBAND. 

Pozitivní je i to, že zde konečně fungují  i 
různé sportovní kroužky.

Ale ruku na srdce, nebylo to tak vždy a 
mnohé z těchto činností nemohou uspoko-
jit poptávku širší veřejnosti po nenáročné 
– avšak kvalitní zábavě. Klub rodičů při naší 
ZŠ  toto dokáže. Benešovské děti, jejich rodi-
če, ale i  široká veřejnost se v průběhu posled-

ních  4 let fungování KR  mohla přesvědčit, že 
pracujeme s maximálním nasazením, rádi a 
že to už opravdu  dovedeme.

Teď bychom Vás rádi provedli  progra-
mem, jež jsme pro Vás a vaše děti  připravili 
v jubilejním 5.ročníku. Zahajujeme v sobotu 
24.10.2009 ve 14:00 hod. Drakiádou, následu-
je tradiční milovaný a všemi očekávaný  Prů-
vod strašidel - 27.10.2009 v 17:00 hod. Dále 
se můžete těšit na další, již notoricky známé 
akce, a to : V prosinci Mikuláš, v lednu Rodi-
čovský ples, v únoru Maškarní ples,na duben 
vychází Velikonoční oldies a v červnu bude 
stěžejní záležitostí opět tématicky laděná 
Stezka.

Z výše uvedeného je zajisté možné pocho-
pit, že organizace tolika náročných projektů 
vyžaduje od členů Klubu rodičů mnohé.  Čas, 
energii, elán, ochotu, trpělivost, invenci a 
hlavně chuť do práce…(někdy až dřiny) pro 
druhé. Avšak  to  uspokojení a radost z úspěš-
né a dobře dopadnuvši akce nám  věřte stále 
stojí za to!

Proto bychom zde rádi uveřejnili výzvu pro 
rodiče, kteří naše akce navštěvují a mají další 
nápady, chuť se zapojit a třeba i  nějak pozitiv-
ně inovovat stávající – PŘIDEJTE SE !!!

Kontaktovat můžete kteréhokoliv člena 
K.R. třeba na nejbližší akci, nebo kdykoli v 
průběhu roku. Budeme se těšit a  rádi Vás při-
vítáme.

Dovětek
 Takřka v posledních okamžicích před re-

dakční uzávěrkou,  jsme zprostředkovaně ob-
drželi informaci, o tom, že Školská  rada není 
příznivě nakloněna  každoročnímu   příspěv-
ku  žáků  pro  naše  sdružení.  Doposud jsme 
nikdy neobdrželi žádnou  námitku, či  věcnou  
připomínku  k ničemu, co by se  Klubu rodičů   
nějak dotýkalo. Rádi však, alespoň v hrubých 
obrysech,  seznámíme  s jejich použitím  pře-
devším radiče, jež nám je  poskytují .

Množství pořádaných , poměrně nároč-
ných akcí zde nechci znovu vyjmenovávat. Z 
každou z nich je spojeno především  mnoho 
práce, ale  samozřejmě i nutné náklady. 

Kromě tohoto, jsme tyto prostředky  Vašim 
dětem  jinou formou opět do školy vrátili! 
Loni činil součet   vybraných příspěvků  27 
400,-. Spočteme –li  položky, jež byly škole 
poskytnuty na Dětský den, Ekologický den, 
Dopravní soutěž, Mikuláše, výlet do ZOO 
Ostrava, odměny pro žáky  za soutěže na 
Lyžařském výcviku a Dopravní soutěži, dělá 
součet 14 050,-.  Dále si děti rozdělili např. i 
ceny z tomboly na Maškarním plese v celko-
vé hodnotě cca 15 000,-. Je zřejmé, že  již teď 
součet  částek  převyšuje  množství vybraných 
prostředků. 

A peníze, které se podaří utržit na občer-
stvení musí pokrýt všechny ostatní nezbytné 
režie! Včetně sladkých odměn  a zábavy pro 
všechny! Na tomto místě si ještě dovolím 
připomenout, že nic – opravdu nic nemáme 
zadarmo.

Zakončíme  optimisticky. Obliba našich 
akcí a velká návštěvnost nás snad opravňu-
je, myslet si, že máme podporu minimálně  
u těch  pro které  jsme vznikli především. 
Ostatním, jež nám fandí, děkujeme za podpo-
ru.    Klub rodičů

Výzva
„Klub rodičů při ZŠ v Dolním Benešově 
rád přivítá mezi sebe nové členy nejen z 
řad rodičů prvňáčků, ale také předško-
láčků. Kontakt: Jiří Hanke, Hlučínská 31 
nebo Martina Widláková, Přehradní 320. 
Těšíme se na Vás.“

Děkuji
Jiří Hanke 

Milé maminky a tatínkové, vážení občané



Slavnostní otevření zrekonstruovaného kulturního domu dne 1. 9. 
odpoledne ze se zúčastnili také členové astronomického kroužku. Cí-
lem bylo zpřístupnit prostory kroužku, o kterých běžný návštěvník kul-
turního domu ani neví, a pozvat tak případné zájemce o pozorování 
oblohy dalekohledy umístěnými v pozorovatelně na střeše.

Příjemně nás překvapil vysoký zájem o naše prostory, kdy v průběhu 
2 hodin prohlídky jimi prošlo přes stovku občanů. Zájem projevila také 
mládež a děti, byli bychom velmi rádi, kdyby se opravdoví zájemci stali 
novými členy kroužku a omladili tak stárnoucí členskou základnu.

K zahájení podzimního pozorování oblohy jsme se sešli v pátek 
4.září v 19,30 hod a za částečně příznivého počasí byly dalekohledy 
zamířeny na největší planetu sluneční soustavy Jupiter. Mohli jsme sle-
dovat jak planetu samotnou, tak jeho 4 největší měsíce Ganyméd, Io, 
Kalisto a Európu. Jupiter bude večerní obloze až do konce roku, takže 
zájemci o pozorování si mohou vybrat kterýkoliv z jasných pátečních 
večerů a přijít se pokochat pohledem na obří plynnou planetu a nej-
větší měsíc ve sluneční soustavě.

Kroužek využívá také profesionální astronomická pracoviště na 
hvězdárně a planetáriu J.Palisy v Ostravě Porubě. Tradiční podzim-
ní „ostravský astronomický víkend“ se v letošním roce uskutečnil ve 
dnech 19 – 20.září a tématem byl vývoj dalekohledů a pozorovací tech-
niky v astronomii. Cyklus zajímavých pořadů a ukázek završila neděl-
ní poutavá přednáška RNDr. Jiřího Grygara o současném výzkumu 

kosmického záření a technice jeho sledování.
Do konce roku však stále zbývají 2 měsíce a ty jsou z hlediska po-

zorování večerní oblohy velmi vhodné, neboť jak se zkracuje den, tak 
je možno začít se sledováním oblohy již okolo 17 hodiny. Na večerní 
obloze se postupně přidají další planety.

Planeta Mars se blíží k Zemi  (minimální vzdálenost v lednu 2010), 
ke konci roku se pak přidá ještě planeta Saturn s prstencem a svým 
největším měsícem Titanem.

K zajímavým pozorováním patří také přelety mezinárodní kosmické 
stanice ISS. Její přelet je po Měsíci nejjasnějším úkazem na obloze, trvá 
asi 4 minuty a na pozorování není třeba dalekohled. Na internetu lze najít 
předpovědi pro přelet nad našim územím vždy několik dnů dopředu.

Vyvrcholením v pozorování úkazů pak bude částečné zatmění Měsí-
ce na Silvestra 31.12. ve večerních hodinách, což bude také symbolické 
završení letošního mezinárodního roku astronomie.

K pozorování oblohy našimi dalekohledy zveme všechny zájemce o 
poznávání noční oblohy.

Pozoruje se každý pátek za příznivého počasí. V listopadu od 17, 30 
hod, v prosinci pak již od 16,30 hod.

Podrobnější informace o možnostech pozorování oblohy a přeletech 
jasných družic naleznete na webu http://www.astro.cz   

Aktuální programy Ostravského planetária na http://planetarium.
vsb.cz

Kontakt na náš kroužek na http://hvezdarnadbenesov.unas.cz
Za astronomický kroužek F.Gaidečka a K.Proksch

ASTRONOMICKÝ KROUŽEK ZVE K POZOROVÁNÍ

Osudy dvou generací, stařenky a vnuč-
ky, nás budou postupně vtahovat do děje 
knihy a vykreslí i příběh jejich rodné země 
- Hlučínska v průběhu téměř celého 20. 
století. 

V životních příbězích dvou žen je za-
chycena hlučínská mentalita, která byla v 
některých znacích odlišná od jiných kul-
tur. Rozdíl byl dán výchovou a dědictvím 
předešlých generací. Jejich nelehké osudy 
byly poznamenány četným přesouváním 
státních hranic. Za cenu přežití se muse-
li mnohokrát přizpůsobovat. Řadu let žili 
docela osamoceně, na pokraji státních zá-
jmů a koncem 20. století byli považováni 
za rizikovou skupinu obyvatel. S hrdinkami 
tak zažijeme rozpad německého císařství 
a vznik Československa. Dále pak přičle-
nění „zpět do říše“ před vypuknutím dru-
hé světové války, odsuny po válce, věznění 
blízkých příbuzných v sovětských lágrech, 
jakož i specifický způsob srpnové okupace 
1968 s následnou vlnou emigrace.

Pravda o Hlučínsku byla po mnoho let zá-
měrně upravována a překrucována. Lidem 
byl vštěpován pocit viny a náležitě připo-
mínán jejich původ. Dusili v sobě hořkost z 

odstrkování a nepřímé diskriminace. Přesto 
je však pocit ukřivděnosti neochromil. Ne-
ztratili ani svou tvář, naopak byli obdařeni 
smyslem pro humor. Starší generace předá-
vala mladší nejen víru v Boha, ale také pře-
svědčení, že respektu si člověk vydobude 
jen tvrdou prací.

V postavě stařenky Františi nalézáme 
osud každé druhé ženy, která se narodila 
na Hlučínsku po roce 1900. Porodila syny 
a postupně o ně přicházela. Vnučka Marta 
trpí jen následky toho, kde se narodila. Vní-
má rozdíly, ale nezná příčinu. Postupně se 
začleňuje do společnosti a nachází si v ní i 
místo, kde chce žít. Přestože je Marta často 
kritická ke způsobu života svých rodičů, při 
studiích v Praze si uvědomí, že by si na jiný 
způsob života těžce zvykala.

Žije už jen málo z těch, kteří mohli svým 
vyprávěním přispět ke zrodu této knihy. 
Pravdivé události nejsou nikterak překru-
covány a přikrašlovány. Jsou jen literárně 
zpracovány.

Knihou splácím dluh těm, kteří mlčeli a 
pravdy se už nedožili.

Anna Malchárková

MODRÁ BARVA DUHY

Vydavatelství Repronis Ostrava
vydává novelu  autorky Anny
Malchárkové „Modrá barva duhy“.
Kniha bude v prodeji od poloviny
Listopadu na obvyklých místech
nebo u autorky.



Rok se s rokem sešel, a tak je na čase, 
abych vám vyprávěla o další cestě Městské-
ho orchestru mladých z Dolního Benešova a 
mažoretek do  ... hádejte .. Francie (příště 
vás možná překvapím). I když původně na-
bídka byla poněkud jiná. 

Mělo se jet na květinovou bitvu na ostrov 
Jersey. Ale jaksi během roku se program po-
tenciálních vystoupení měnil ( znáte možná z 
Hlučínského jara, když se organizátoři snaží 
zpestřit jeho program, pozvou kromě tradič-
ních a osvědčených souborů nové, atraktivní 
hosty a nakonec to z různých důvodů nevy-
jde), až se z toho vyklubala cesta do západní 
Francie, zejména pak do Normandie. 

Normandie je zajímavá země, tak proč 
se do ní nepodívat. Začíná se s přípravou 
– soustředění mažoretek, došívání či úpravy 
krojů, zkoušky dechového orchestru, dota-
hování organizačních záležitostí...

Jedeme. Jedeme do země s bohatou his-
torií. Každý z nás už na  základní škole sly-
šel o Normanech a o Vilémovi Dobyvateli, 
o Johance z Arku nebo o vylodění spojen-
ců třeba na Omaha Beach. Jeden by řekl, že 
Normandie, to je pouze země věčně zmítána 
válkami. Ale není tomu tak, o čemž se vás 
pokusím přesvědčit.

Zatím nás čeká dlouhá cesta přes Polsko, 
noční Německo a Belgií, musí se to zvlád-
nout do 21 hodin, pro řidiče fa Sporysz do-
cela náročný úkol. Za úsvitu vjíždíme do 
Francie a blížíme se k našemu prvnímu cíli. 
Je jím, pro některé už opakovaně, letovisko 
v Pikardii Fort Mahon Plage. (Ano, ano, zde 
jsme už jednou byli, když jsme si po jednom 
závěrečném vystoupení prodloužili pobyt o 
jeden den, abychom si užili slunce a moře. 
Spali jsme tenkrát na hřišti mezi písečnými 
dunami, atrakcí tohoto kraje, a když někteří 
netrpělivci kolem páté hodiny ranní zatou-
žili po jistě romantické procházce po lidu-
prázdné pláži, netušili, že je stihne prudký 
příliv a že se místo v plavkách budou muset 
koupat v džínách. Tolik vzpomínka.)

Letos ve Fort Mahonu vystupujeme, bu-
deme večerní atrakcí pro turisty. A tak jsme 
si řekli, proč zde nepřijet o půl dne dřív a 
odpočinout si přímo na pláži. Jenže hned po 
příjezdu začalo pršet. Naštěstí organizátoři 
nám zpřístupnili místnost, kde jsme mohli 
přečkat tohle uplakané dopoledne. Mnozí se 
zachumlali do spacáku a usnuli. Odpoledne 
se trochu vyčasilo, a tak některé z mažoretek 
se vydaly na pláž, tentokrát za odlivu, aby se 
proběhly po čerstvě uhlazeném písku. Ko-
lem opět mohutné duny, porostlé všelijakým 
křovím, jež se tu táhnou několik kilometrů a 
skytají soukromí nejen místnímu ptactvu ( 
nedaleko je významný ornitologický park). 

A je tu pozdní odpoledne. V očekávání 
na první večeři se nejdřív připravujeme na 
večerní vystoupení a poté si povídáme o 
Normandii – o historickém Rouenu, jež byl 
svědkem krutého údělu hrdinné Johanky, a 
také o místní katedrále, jejíž světelné promě-
ny učarovaly  slavnému Monetovi stejně jako 
vycházející slunce nad přístavem v Le Hav-
ru. Máme ještě čas a trochu i hlad , a tak při-
jde řeč na jídlo. Vždyť zdejší zemědělský kraj 

uspokojuje milovníky veškerých plísňových 
sýrů, zejména pak cammebertu či aromatič-
tějšího livarotu. Zde také dozrávají jablíčka, 
s nichž se lisuje mošt, a ten pak kvasí v du-
bových sudech po dobu 3-6 měsíců. Vzniká 
pak nápoj cidre (obsahující obvykle 4% alko-
holu), destilací pak calvados (40%) a přidá-
ním jablečné šťávy likér pommeau (17%). A 
konečně se zmíním o místní benediktýnce  ( 
podobá se údajně naší becherovce), která ob-
sahuje extrakt z 27 bylin, při čemž tajemství 
výroby této místní speciality znají vždy jen 3 
lidé. Když jeden z nich zemře, do tajemství 
je zasvěcen zase jen jeden člověk. S výrobou 
začal údajně jeden italský mnich, jemuž bylo 
v chladné Normandii prostě zima.

Večeře! Nabídka se zdá pestrá, každý si 
vybírá, co má rád a co mu zaručeně chutná.. 
Mezitím slunce zvědavě vykouklo na oblo-
hu a když zjistilo, že se ve městě děje něco 
mimořádného, rozhodlo se, že už tam zůsta-
ne. A my pochodujeme hlavní ulicí tohoto 
nevelkého letoviska – sem a zase tam, pořád 
dokola. Přihlížejících je spousta a mnozí nás 
věrně následují – tu a zase tam. Najednou je 
teplo, hudebníky i mažoretky začíná sužovat 
žízeň. Konečně přestávka, malé osvěžení, pro 
potřebné ta nejmenší místnůstka (společná 

pro muže a ženy, jako všude tady – být to 
u nás, tak hned Brusel zvedne varovný prst) 
v místní restauraci a zase nástup. Zájem pub-
lika narůstá, hlásí se k nám potomci slovan-
ských předků, aby vyjádřili obdiv ladnosti 
pohybu našich děvčat a libozvučnosti české 
hudby. A jejda, to už máme publikum i sho-
ra. Nad námi se objevily dva barevné padáky 
motorového paraglidingu  a  jejich majitelé 
dlouho kroužili, než přistáli na některé z 
blízkých dun (ty nižší zde zasahují i do za-
hrádek místních domů). A je tu finále, které 
obvykle vrcholí světoznámou skladbou Ško-
da lásky. Nyní však zasáhne náš impresário, 
pan Pommery. „ Ještě zajisté něco přidáte, a 
pevně doufám, že to bude Četník ze Saint 
Tropez!!!“ Pam pam parampam pam pam…. 
Slyšíte tam ty tóny? Mezitím slunce šlo na 
kutě a náš kamarád měsíc nám přislíbil, že se 
už brzy vydáme na cestu do Abbeville, kde v 
místní F1 se uložíme (aspoň teoreticky) ke 
spánku. S pozdní hodinou noční každý na-
loží po svém, vždyť následujícího dne vystu-
pujeme až v 17 hodin. Jenže je třeba se pře-
sunout o nějakých 350 km do Grandcamp 
– Maisy. Po tradiční francouzské snídani ( 
bageta, máslo, marmeláda) narychlo sbalíme 
věci a vyrážíme podél côte Alabatre a côte 
Calvados. Poutače nás upozorňují, že míjíme 
bílé křídové útesy Fécampu, kde nejatraktiv-
nější z útesů má podobu slona, nasávajícího 
vodu z La Manche. Ba ne, prohlédnout si je, 
na to není čas.

Nicméně jedna atrakce nás nemine, pře-
jezd přes most Pont de Normande, stavitel-
ský skvost klenoucí se přes Seinu, spojující 
přístav Le Havre s atraktivním letoviskem 
Honfleur.

Most, zvedající se nad řekou jako ňadra 
mladé ženy, dosahuje v nejvyšším bodu výš-
ky 22 poschoďového věžáku a je svého dru-
hu nejdelším mostem přes řeku vůbec. 

Je půl třetí a my jsme teprve v přístavu 
Grandcamp. Ve vzduchu se vznáší vůně ( pro 
někoho odér) ryb. Hodinka a půl, to je čas, s 
kterým si každý může naložit, jak chce. Ně-
kteří dovádějí u vody, jiní zasednou do míst-
ní kavárny a ochutnávají francouzské pivo. 
Těsně před pátou jdeme na občerstvení do 
zdejší restaurace, jejíž terasa skýtá výhled na 
otevřené moře. A potom – rychle se převléci 
do krojů a nastoupit před Mairie (radnice) k 
vystoupení. Těsně před zahájením se u nás 
zastaví paní s dítětem. „ Hele, stoupni si tam 
k děvčatům, ať ti uděláme foto.“ Překvapena 
se ptám, kde se tu berou. Paní se usměje : „ 
My jsme vod Chocně, my jsme tu na dovole-
ný. Tak ať se vám tu daří!“ A zmizela v davu.

A zase pochodujeme městem i pobřežím. 
Za námi Point d´Hoc, nedobytné německé 
opevnění z doby II. světové války , kde místo 
libozvučných hudebních tónů zněly exploze 
výbušnin a trhavin. Na poloostrov, táhnou-
cí se v dáli za našimi zády, chci upozornit 
hlavně Davida. O vylodění v Normandii ho 
zajímá téměř všechno, ale nemohu hudební-
ky rušit, musí se soustředit na noty a také na 
cestu plnou nástrah třeba v podobě kanálů. 
Ani nemohou zpozorovat, že jakýsi racek 
zapomněl na svou kořist a usadil se na ne-
daleké střeše, aby zvědavě sledoval, co se to 
v přístavu děje. Ba, dokonce za ním přiletě-
la ptačí slečna, přisedla a zdála se být stej-
ně překvapena. Najednou snad Adam nebo 
Martin energicky udeřil do bubnu a vyplaše-
ný racčí pár uletěl někam do výšin. A že jsme 
se líbili nejen těm opeřencům, je už, myslím, 
zbytečné říkat.

 Následují rutinní záležitosti – sbalit, pře-
vléci, vyzvednout bagety. A odjezd. Tento-
krát na jih, do Sourdevalu, kde jsme ubyto-
váni v docela luxusní tělocvičně. Narazí se 
bečka, každý relaxuje po svém, ti vytrvalejší 
téměř do rána.

Sourdeval je město doslova překypují-
cí květinami. Takže krásná vystoupení se v 
jeho ulicích obzvláště vyjímají. Jenže je dost 
teplo, takže tu a tam musí nejedná mažoret-
ka nebo hudebník zatnout zuby. Překvapivě 
nejodolnější jsou ti nejmladší – Adam, Ni-
kolka a Šimon.

Za trpělivost a pohodové chování si za-
slouží velikánskou pochvalu. Inu, bylo jim 
letos veseleji, když byli tři ( v minulém roce 
byl mezi juniory Adam sám jako benjamí-
nek, ale za to byl opravdovým miláčkem pu-
blika celé Provence).

Na závěr se vystupuje před domovem dů-
chodců, aby i senioři měli nějaké to malé po-
těšení ze života.

A nyní už opravdu nebudu originální 
– sbalit, převléci, bagety, odjezd. Jede se do 
Bayeux, kde přenocujeme ve velmi sym-
patické turistické ubytovně. Jsme tu sami a 
nemusíme se obávat, že zde budeme někoho 
rušit. Bayeux, to je město, které si zaslouží 
alespoň malý prostor pro zmínku. Nachází 
se zde muzeum, kde je uložen nejstarší ko-
mix – 70 m dlouhá výšivka zachycující bitvu 
u Hastings z r.1066 a různé výjevy ze života 
Viléma Dobyvatele či šlechty u anglického 
dvora. Takže turistický typ pro případnou 

ZAŽILI JSME NORMANDIIZAŽILI JSME NORMANDII



soukromou cestu po stopách starých Nor-
manů.

V neděli ráno odjíždíme do Villerville, 
dalšího letoviska u La Manche. Cestou vní-
máme několik směrovek, upozorňujících na 
místní hřbitovy padlých aliantských vojáků.

Ve Villervillu hrajeme už dopoledne. 
Zdejší křivolaké uličky navíc dosti prudce 
vedou do kopce a zase z kopce. Při stoupání 
se naštěstí pochoduje jen na bubínky, ale i 
sestup dolů si vyžaduje značnou pozornost. 
A to se už naplno hraje. Je nám však poně-
kud veseleji na duši, přijela za námi Denisa, 
flétnistka MěDO , která toho času studuje v 
zahraničí a neváhala překonat několik sto-
vek kilometrů , aby povzbudila kamarády z 
benešovského souboru. Dopolední vystou-
pení není dlouhé, končí na malém náměs-
tíčku, kde ve venkovním stanu na nás čeká 
oběd. Vlastně nečeká. Čekáme my, až se 
nají skupina před námi. Trochu to trvá, ale 
konečně, tak tedy všichni do řady na pravé, 
přírodní slávky jedlé, černé slzovité, mušlič-
ky, v nichž po uvaření zůstala jen maličká 
masitá hromádka. V očích některých vidím 
zděšení, jiným se v krku zavřela záklopka. 
Ale nenechte se mýlit, mnozí z nás věděli, co 
s tím, anebo si řekli, že místní speciality se 
má prostě vyzkoušet. Z prázdných škeblí si 
děláme takové kleštičky, pomocí nichž jíme 
hranolky. Pokud ovšem byly před dotyčného 
doneseny. Prostě organizátoři neodhadli, že 
kapacita jejich kuchyně není schopna prů-
běžně zvládnout stravování tolika účastní-
ků slavnosti. Klasický francouzský oběd, na 
jaký jsme většinou zvyklí, se nekonal, žádné 
sýry ani dezert. Inu, možná vrtoch paničky 
krize, která letos nešetří nikoho a ničeho. 
Naopak obchůdek hned vedle měl tuto ne-
děli mimořádně větší tržbu – takže s tou kri-
zí to bylo relativní. Zvládneme i odpolední 
hraní, doprovázejí nás také Denisa s Antoi-
nem. Pro Denisu jedinečná příležitost, jak si 
z pozice diváka vychutnat umění svých kole-
gů a také shlédnout vystoupení mažoretek. 
Přiznává, že to všechno vypadá velmi hezky. 
A lidé kolem, nadšeni našim vystoupením, 
zvedají prstík, že jsme jednička a také tu a 
tam se na něco zeptají, hlavně odkud jsme. Je 
to Antoine, rodilý Belgičan, který pohotově 
odpovídá nebo vysvětluje, takže se mu často 
dostává pochvaly za výtečnou francouzštinu. 
Deniska se tím evidentně baví, jak snadno se 
z jejího přítele stává Čech. 

Defilé pomalu končí, čeká nás jen finále 
na náměstíčku. Nikdo již žádné překvapení 

nečeká. A vtom to přijde!!! Dechovka připra-
vuje partesy k poslední skladbě, mažoretky 
nastoupeny. Kousek od nás je připraven če-
nošský soubor, jejich bubeník začne energic-
ky vyťukávat africké rytmy, dav  tanečníku se 
začne pohybovat. Co se děje? Ještě jsme přece 
neskončili! Máme přece zahrát skladbu sto-
letí ŠKODA LÁSKY !!! Spěchají ? Chtěji od-
vystupovat a rychle odjet ? Mladé černošky, 
vedle nichž tabulka pravé švýcarské čokolády 
vypadá jako bledule, ladně rozvlnily boky, ba 
celé tělo, a pomalým ač rytmickým krokem 
se začaly blížit k našim. Jejich záměr začíná 
být srozumitelný, nezdá se, že by nás chtěly 
s nastoupeného místa vypudit Zvuk bubnů 
nabírá na intenzitě. Afrika pohlcuje Francii a 
chystá se diktovat podobu závěrečného roz-
loučení s publikem. Jsme postupně zataho-
váni do společného, snad jekéhosi rituálního 
tance. Někdo z našich se ještě ostýchá, mno-
zí však jsou už dávno ve svém živlu. Neče-
kaně spontánní, žádné choreografie zde není 
třeba. Hlavou možná přeletí myšlenka, kolik 
je třeba dřiny, než může vystoupit orchestr, 
kolik času zabere nácvik jedné mažoretkové 
choreografie.?!  Ale to teď není důležité. Kdo 
může, pořizuje snímky nebo filmuje.

Všechno jednou končí, i naše vystoupení. 
Kroje míří do vaků, nástroje se ukládají do 
autobusu. Všichni už mají dost pochodová-
ní a hraní, někteří mají otlačené rty, a tak se 
může zdát, že všechny nástroje i mažoretko-
vé tyčky osiří nejmíň na několik dní. Uložit, 
zavřít, přikrýt!!! 

Každý si hledá nějaké místečko, rozkládá 
karimatky a spacáky. Ať žije sladký odpoči-
nek a nicnedělání. Copak, nejede se domů? 
Ani nápad! Zůstáváme zde přes noc, moře 
pod nosem, zítra se přece půjdeme koupat.

Narychlo sháním nocleh pro řidiče, díky 
nesmírné obětavosti místního policisty na-
jdu soukromý byteček s výhledem na moře. 
Naše mládež mezitím regeneruje a hádej-
te….

Chopí se nástrojů a začíná hrát jen tak pro 
radost. Mažoretky se přidají. Přihlížejících 
začíná přibývat. Vytáhne se i nějaká ta česká 
ohnivá voda a nabízí se lidem kolem. To aby 
místní poznali, jak něco chutná nejen jako 
„à la normande“ (na smetaně)  nebo  „à la 
bordelaise“   (na víně), ale také třeba jako à la 
Rudolf Jelínek. Vzniká přátelská atmosféra. 
Místní slibují shovívavost vůči tomu, že se 
možná budeme bavit do pozdních hodin. 

Je nám hezky. V dáli svítí Havr (Le Havre), 
ramena statných jeřábů naslouchají větru. 

Vybaví se mi Čapkovo drama RUR, mimo-
děk se otočím, jestli tu na mne nečíhá ro-
bot Primus. Ale ne, to jen hoteliér místního 
hotelu se svítilnou v ruce obchází své malé 
dominium. Někteří z nás se rozhodnou pro 
večerní procházku pobřežím. Voda je blízko, 
nastala doba přílívu, po úzkém písečném 
pruhu přeletí statný pes, snad manželský pár 
se svým zvířecím miláčkem si vychutnává 
pozdní dobu letní normanské noci. Je doce-
la chladno. Kdo ví, jaké to zítra bude s tím 
koupáním.

 Kdo je skřivan, probudí se dřív, než ostat-
ní. Některé únava zmohla teprve před chvíli, 
nevyruší je ani místní popeláři. Nový den 
nedává příslib hezkého počasí, ale třeba 
bude příjemně. 

Když už jsme tady, chlad nechlad, jde se 
na pláž. Deky, spacáky, osušky s sebou. První 
odvážlivci vyběhnou na písečnou pláň, ne-
přeháním, je odliv a k vodě musíte ujít kus 
cesty. Couvající voda zanechává za sebou 
potůčky, bazénky a vodní očka plná malých 
živočichů a nádherně tvarovaných mušlí. 
A kdo má odvahu vstoupit do vody, žasne. 
Voda je teplá jako polévka. Nikdo nemá na 
sobě plavky, tak se všemožně přizpůsobuje 
stávající oděv a hura do bujarého čvachtání. 
Jen kluci, co vsadili na trenýrky, neváhají a 
jdou do vody naplno. Je to mnohem větší le-
grace, než by si kdo byl představil. 

Ani nevíme, jak se den přehoupnul k čtvr-
té hodině odpolední. Ještě drobné nákupy, 
nějakou bagetu na cestu, snad i suvenýr 
pro příbuzné. A jede se domů. Těšíme se na 
svou postel, na svůj hrníček čaje nebo kávy, 
možná na české pivo či řízek od maminky. 
A hlavně na všechny své blízké, co nám na 
nich záleží. Ještě přečkat ty dlouhé hodiny v 
autobusu, ale není tak zle, neboť si máme o 
čem povídat.

Ač to všechno bylo dosti náročné, svým 
způsobem to byl zájezd parádní, hlavní tím, 
jaký jsme si ho udělali. Letos to určitě bylo o 
partě bezvadných lidí.

Zbývá už jen poděkovat: panům řidičům 
za bezpečnou jízdu, panu Richardu Nová-
kovi za přípravu hudebníků na vystoupení 
a konečně paní Editě Chwistkové jednak za 
přípravu  mažoretek, jednak za organizaci, 
jež letos rozhodně nepatřila ke snadným.

A já děkuji všem, kteří vydrželi putovat 
se mnou po tomhle povídání až do konce. 
Evidentně neumím být stručná. A pokud mě 
nevypískáte, tak zase někdy příště.

 Salut! Vaše Mgr. Danuta Kulová 
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„ŽIJEME V DOLNÍM BENEŠOVĚ 2009“
EDA KUPKAEDA KUPKA EDA KUPKA

Rudolf VlazloRudolf Vlazlo

Rudolf VlazloRudolf Vlazlo
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Naše škola se opět zúčastnila soutěže Znáš-
-Umíš-Dokaž, kterou pořádá kulturní dům 
Hlučín v rámci mikroregionu Hlučínsko. Bylo 
vybráno 8 žáků od 2. do 9.ročníku, 4 děvčata 
a 4 hoši. 

Naše škola je ve skupině se školou z Bolatic, 
Oldřišova a dr.M.Tyrše v Hlučíně. První kolo 
se uskutečnilo již 6.října, další pak 13.listopadu 
a 2.prosince. Manažerkou našeho družstva je 
paní učitelka Mgr.Hana Maulerová. Letos se do 
soutěže přihlásilo 11 základních škol z Hlučín-
ska. Soutěží se v rozmanitých disciplínách, kde 
musí děti prokázat dovednosti i vědomosti, ale 
hlavně si uvědomit, že všechny bez rozdílu do 
které třídy chodí, hájí svoji školu.

Mgr.Marie Sovíková

ZPRÁVY 
ZE ŠKOLY

Projekt  „POZNÁVÁME SVÉ SOUSEDY“

Projekt je financován v rámci Operačního programu přeshraniční spolupráce Česká republi-
ka- Polská republika 2007-2013, Fond mikroprojektů v Euroregionu Silesia

V průběhu měsíce září jsme pokračovali v 
našem projektu spolupráce se školou v polských 
Krzyzanowicích. Konaly se další tři aktivity. Prv-
ní z nich byla druhá část cykloakce, tentokráte 
po okolí Dolního Benešova. Žáci měli za úkol 
projet důležitá místa, nafotit fotografie, zjistit 
GPS souřadnice a během zimy budou tvořit 
multimediálního průvodce. Děti spolu navštívi-
ly chrám sv. Martina, Městský úřad, sádky, mu-
zeum veteránů v Háji ve Slezsku a další zajímavá 
místa. Rád bych touto cestou poděkoval panu 
faráři Mgr. Ladislavu Stanečkovi, p. starostovi 
Štefkovi, p. Švihorovi a p. ing. Dumbrovskému 
za pomoc při realizaci celé akce.

Další akcí byla návštěva jaderné elektrárny 

Dukovany a Dinoparku Vyškov. Naši polští 
partneři byli nadšeni především z návštěvy 
elektrárny, protože na polském území se žádná 
atomová elektrárna nenachází. Celá akce byla 
velmi povedená a mezi dětmi se vytvořila vý-
borná komunikace i nová přátelství.

Poslední akcí byly 2 akce ekologického cha-
rakteru- „Kudy tekla řeka“ a „Hajdy na haldy“. 
Obě akce byly velmi zajímavé a poučné pro děti 
obou škol, neboť se bezprostředně dotýkaly ži-
votního prostředí v našem regionu.

Pro tento rok jsme všechny akce v rámci pro-
jektu splnili a zdárně absolvovali a již se těšíme 
na další akce na jaře.

Mgr. Leon Hahn, Koordinátor projektu

ŠŠKOLA ZÁBŘEHKOLA ZÁBŘEH
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NEDEJTE OHNI ŠANCI...

Ochrana krovu proti požáru.
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SPOLEČENSKÁ KRONIKASPOLEČENSKÁ KRONIKA
Novomanželům 
blahopřejeme

David Jakubčík, Dolní Benešov a Simona 
Vilková, Dolní Benešov 

Roman Kupka, Háj ve Slezsku, Lhota a Eva 
Sýkorová, Dolní Benešov 

Tomáš Kozlovský, Dolní Benešov a Jana 
Fojtíková, Bohuslavice

Jan Šelong, Dolní Benešov a Květoslava Mi-
náčová, Dolní Benešov 

Martin Turek, Štěpánkovice a Andrea Har-
tošová, Dolní Benešov

Aleš Osmančík, Kozmice a Aneta Hartošo-
vá, Dolní Benešov

Martin Měkýš, Dolní Benešov a Pavla Ro-
šíková, Zábřeh

Milan Bláha, Dolní Benešov a Jana Řehán-
ková, Dolní Benešov

Martin Janík, Dolní Benešov a Lenka Mož-
narová, Kozmice 

Malé vítáme a rodičům
blahopřejeme

Eva Gebauerová, Dolní Benešov
Matěj Ondera, Dolní Benešov
Alice Vážanová, Dolní Benešov

Jubilantům přejeme hodně 
zdraví a spokojenosti

70 let 
Gerhard Janoš, Dolní Benešov
Růžena Ratajová, Dolní Benešov
Adéla Jarkulišová, Zábřeh

Edeltrauda Niklasová, Dolní Benešov
Kristina Salzmanová, Dolní Benešov

90 let 
Marie Kuchařová, Dolní Benešov

Budeme na Vás 
vzpomínat …

Anna Večerková, Dolní Benešov
Mária Rehlichová, Dolní Benešov
Milan Manderla, Dolní Benešov
Josef Čepelák, Dolní Benešov

Tyto události zveřejňujeme pouze se 
souhlasem:

 * snoubenců při uzavření manželství
 * rodičů při narození dítěte
 * jubilantů nebo rodinných příslušníků 

při významném jubileu (70, 75, 80, 85, 90 
a více)

 * pozůstalých při úmrtí
Uzávěrka dalšího čísla zpravodaje je 

k 10.12.2009.
Bližší informace na MěÚ Dolní Benešov 

– matrika – tel.: 553 651 285, kl. 18 
matrikářka

Souhlasíme se zveřejněním svatby v dolnobenešovském zpravodaji

Jména a příjmení snoubenců:  Podpis:

………………………………………………………………………………………………….

………………………………………………………………………………………………….

Ve čtvrtek 17. září 2009 proběhlo v restau-
raci ŠTIKA v pořadí již 6. posezení dolnobe-
nešovských a zábřežských seniorů starších 85 
let. 

Z celkového počtu 42 pozvaných se sešlo 19 
a nejstarší z nich oslavila v letošním červnu 
90.narozeniny.Celé setkání zahájil p. starosta 
Martin Štefek přivítáním všech přítomných 
včetně hostů,p.místostarosty a p.tajemnice. V 
krátkém kulturním programu pak vystoupily 
děti z mateřské školy. Jejich pěkné vystoupení 
přispělo k pohodové atmosféře.Nezapomnělo 
se ani na občerstvení. Senioři si pochutnali 
na kuřecím řízku s bramborovou kaší, kávě 
, zákuscích, koláčích, ovoci a k dobré náladě 
samozřejmě nechyběla ani malá štamprlička 
becherovky a pivečko. Celé odpoledne pro-
běhlo v příjemném duchu, kdy si přítomní 
senioři mezi sebou zavzpomínali na své mládí 
a povykládali si o zážitcích ze svého života. 
Při odchodu domů jsme našim seniorům vě-
novali sladký dáreček a loučili se slovy, že za 
rok se opět sejdeme a už teď se na společné 
setkání moc těšíme. 

MěÚ Dolní Benešov
odbor vnitřních a sociálních věcí

SETKÁNÍ SENIORŮ STARŠÍCH 85 LET



Vzpomínky na poválečná školní léta dnešních sedmdesátníků
3. a 4. pokračování (1949-53)
Také poslední třídu národní školy (1949/50) jsme prožili na staré škole,  

a tentokrát jsme už byli rozděleni do dvou tříd. V.A měla 29 žáků s třídním 
Salgou, třídní V.B byla Palasová s 28 žáky. Ve vlastivědě nám tehdy 
připomínali všechna politická výročí, pro významnější události byly ve 
škole pořádány různé oslavy  a besídky. V prosinci byla Mikulášská besídka, 
na kterou byli pozváni kmotři z Prahy. Dovezli scénu pro maňáskové 
divadlo a pro dobré žáky knížky. Před vánoci zahájil svou činnost místní 
rozhlas, žáci naší V.A zazpívali koledy a národní písně. Rok 1950 přinesl 
mnoho nového. Byly zřízeny státní matriky při MNV (i pro Zábřeh, 
Bohuslavice a Kozmice) a povinné civilní sňatky (v poschodí 2. zámecké 
budovy). Byl založen Závodní klub MSA s vlastním kulturním domem 
(konfiskát hostince Wilperta). Mateřská škola zavedla celodenní provoz. 
Na střední škole byla založena pionýrská organizace. Z přihlášených 67 
dětí se pionýry stalo jen 32, ostatním to rodiče nedovolili. Pátou třídu mám 
spojenou s aktivní mimoškolní činností s učitelem Salgou. Úderka z V.A 
vystupovala s kulturní vložkou při různých slavnostních akcích v MSA, na 
výročních schůzích organizací NF, v místním rozhlase i na zasedání pléna 
ONV. Ze spousty akcí školy vzpomenu pokus o obnovu starých obyčejů 
„vynášení Morany“. Žáci národní školy nesli v průvodu přes celou vesnici 
Smrtku neboli Moranu, symbolizující zimu, nemoci a smrt, kterou svrhli 
pod mlýnem do strouhy. Další významnou akcí, které se zúčastnila celá 
škola, bylo slavnostní položení základního kamene pro stavbu nových 
objektů v MSA, která odstartovala růst  celé naší obce. Všichni žáci školy 
(od IV.národní) spolu s občany Zábřeha a Bohuslavic chodili každoročně 
pěšky v průvodu do Hlučína na prvomájovou mírovou manifestaci. 
Koncem května se žáci i učitelé účastnili brigády na ČSSS při jednocení 
cukrovky. V červnu se téměř celá škola zúčastnila na Tělovýchovném dni 
v Hlučíně. Největším a nezapomenutelným zážitkem v tomto roce byla 
pro 12 nejlepších žáků obou V. tříd návštěva u kmotrů v Praze.  Prožili 
jsme nádherný týden při prohlídce všech pamětihodností Prahy včetně 
ZOO. Navíc jsme tehdy už v 11 letech absolvovali svůj první let v letadle 
nad Prahou a okolím a ještě autokarem stihli zajet do Krkonoš. Ještě se 
chci zmínit o sněhové kalamitě počátkem března, kdy pro spousty sněhu a 
závějí bylo nutno za pomoci občanů prohazovat silnice, aby byly sjízdné. Po 
tři dny scházela ve střední škole většina žáků ze Zábřehu a Bohuslavic. 

Po prázdninách jsme přešli z národní do střední školy. (1950/51) Nejen 
změna budovy, ale i změna učitelů a noví žáci. Kromě třídního učitele 
(1.A Sedláček, 1.B Ošmera), to byli Gajdušek, Kotlán, Pazderka, Kotalová, 
Orságová). Z nových žáků přibyli přespolní ze Zábřehu a z Bohuslavic, 
takže v každé z obou tříd nás bylo 48 žáků. Náš třídní Sedláček dostal 
přezdívku „Koule“, protože místo pětek rozdával koule. Nikdo mu jinak 
neřekl, takže i uklizečka ho na chodbě oslovila „pane Koule“ v domnění, 
že se tak jmenuje. Třídní Béčka Ošmera založil v novém ZK MSA pěvecký 
sbor, který zvítězil v okresním kole LUT. Učil také mladší děti v jejich 
začátcích hry na housle. V roce 1951 byly zavedeny žákovské knížky a 
pro vycházející žáky závěrečné zkoušky. Byly zřízeny Sokolské družiny 
pro mimoškolní tělovýchovu a začíná se zřizovat Družina mládeže.  Ještě 
před koncem školního roku postihla odpoledne školní budovu kalamita, 
způsobená silnou průtrží mračen s krupobitím, která neměla pamětníka. 
Výše položená pole od Moravce a Bohuslavic byla pod vodou, jako velký 
rybník, který se hnal na Benešov. Státní silnice byla místy zatopena do výše 
až 40 cm, takže provoz byl přerušen. Byly zatopeny dvory, zahrady, sklepy, 
i některá stavení. Nejvíce byla postižena škola. Voda zatopila suterén, byt 

školníka, sklepy, prádelnu a předsíň do výše 60 cm. Příval byl tak náhlý, že 
část nábytku plavala na vodě. Kotelna byla zatopena do výše 110 cm. Všude 
bylo samé bahno. Zachraňovacích prací se zúčastnilo asi 20 žáků s učiteli a  
školními zaměstnanci, než dorazil hasičský sbor místní i z Hlučína a také 
občané z okolí školy. 

Ve 2.třídě střední školy (1951-52) byl třídním Áčka mladý učitel Jan 
Pazderka, (před nástupem vojenské služby). Béčko měl po celou střední 
učitel Ošmera. Noví učitelé Palasová, Blešová, Skřivánková, Tomek, Salga. 
Tehdy se všichni učitelé angažovali ve veřejném životě obce. Ošmera 
úspěšně vedl pěvecký kroužek ZK MSA a hudební kroužek na škole, 
Sedláček a Orságová se věnovali divadelnímu ochotnictví, Tomek byl 
předsedou místní ČSM, Pazderka vedl obecní knihovnu, Salga byl školským 
referentem MNV, Palasová vedla kroužek „Slovanské družby“, Gajdušek, 
Handlová, Tomek a Skřivánková vedli Sokolské družiny a celý učitelský 
sbor byl zastoupen ve všech místních spolcích. Navíc, všichni učitelé byli 
v obci ubytovaní, takže na nás dohlíželi i po škole, zda se netouláme pozdě 
večer, nebo nechodíme na nepřístupné filmy. V březnu a dubnu jsme hráli 
divadelní hru Jak květinky přezimovaly, kterou nacvičil učitel Sedláček. 
V červnu se konaly Sokolské dny. V dlouhém průvodu v čele s dechovkou 
šli  žáci s učiteli, Sokol, Svazarm, ZK MSA i učni MSA na „Pastvisko“, kde 
celé odpoledne za velké účasti diváků byl pestrý program dětí MŠ, národní 
i střední školy, následoval závod branné zdatnosti a závěr patřil kopané. 
Chodili jsme ze školy na brigády na Moravec (sklizeň lnu, řepy, a brambor) 
na lesní brigádu do Bělé i na ČSSS do Bohuslavic a Zábřehu.

Ve 3.třídě (1952-53) byla třídní Áčka Zdena Palasová. Noví učitelé Miloš 
Pech, a .Novosad. Na střední škole bylo tehdy 9 tříd s 345 žáky (3 první, 
3 druhé, 2 třetí  a 1 čtvrtá). V tom roce jsme měli prodloužené vánoční 
svátky od 11.12. až do 6.1.53 (na Moravci slintavka a kulhavka).  Rok 1953 
přinesl mnoho významných změn: měnová reforma a zrušení přídělového 
lístkového systému, zřízena Jednota, založeno JZD, úmrtí Stalina a 
Gottwalda, zahájení stavby rybníku Nezmar, roste MSA i sídliště „Korea“, 
dostavěná vodárna, - nás se však nejvíce dotkla další reorganizace ve 
školství. Uzákonila osmiletou školní docházku a sloučila národní a střední 
školu do osmileté střední školy. Pro nás to znamenalo opustit základku 
ještě tento rok spolu s ročníkem 1938. V naší škole vycházel tehdy  rekordní 
počet dětí. Závěrečné zkoušky ze 4.třídy skládalo 46 žáků a výroční zkoušky 
z našich dvou 3.tříd 77 žáků. 20 žáků zůstalo v JUKu (jednoroční učební 
kurz náhradou za devítku). 

Hilda Šťotková

Program:

13.30 Zahájení, přivítání hostů

13,40 Vystoupení dětského pěveckého sboru Nezmar

13.55 Agentura Pavla Nováka nás stále baví

14,55 Vánoční show agentury TOMINO

15,55 Losování hlavní ceny

16,05 K poslechu a tanci hraje skupina KARAVANA

Kulturní, školní, sociální a sportovní komise Městského úřadu v Dolním Benešově, 
Základní škola Dolní Benešov, MO Českého červeného kříže, Svaz postižených civilizačním 

chorobami v Dolním Benešově
si Vás dovolují pozvat

na jubilejní 20. ročník a 21. setkání mentálně zdravotně postižených  klientů pod názvem

DĚTI  DĚTEM 2009
které se uskuteční ve středu 9. prosince 2009 ve 13.30 hod. 

v sále Kulturního domu v Dolním Benešově

za organizační tým 
Mgr. Josef Hartoš
předsedkyně kult., škol., 
a soc. komise 
Mgr. Marcela Bilíková
Další informace na tel. čísle 
739 673598



Pro některé z nás začaly přípravy již od 
čtvrtku. Za přispění Svazu zahrádkářů a 
ochotných farníků jsme si vyzdobili kostel 
našimi výpěstky a tím co nám dala matka pří-
roda.

Za krásného slunečného počasí jsme se v 
sobotu 17.9.2009 v 11:00 hodin sešli na slav-
nostní děkovné mši svaté, celebrované mons. 
Mgr. Adamem Ruckim, biskupským vikářem 
pro péči o duchovní povolání, a našim du-
chovním správcem Otcem Ladislavem.

Ve slavnostně vyzdobeném chrámě jsem 
poděkovali Bohu za úrodu a oslavili naše ro-
diny.

Celá mše byla rovněž vedena v duchu osla-
vy Roku kněží. 

Na farním dvoře byl postaven velký stan, 
kde jsem si po mši svaté pochutnali na tra-
dičním guláši. Nechyběly ani sváteční koláče 
s kávou a čajem, jihomoravské víno, chléb se 
škvarkami a grilované speciality. Naše živé 
společenství se příjemně bavilo při hudbě Jo-
sefa Postulky. Poseděli jsme se svými přáteli 
farníky a jejich rodinami. Mons. Rucki nám 
povyprávěl životní příběh faráře Arského, 
který je patronem Roku kněží. Svými hu-
mornými zážitky se zapojil do odpoledního 
programu. Zazpívaly Krmášnice, farníci si 
připravili scénky ze života faráře Arského a 
další zábavný program probíhal během celé-
ho odpoledne. Zazpívali jsme si, zahráli kolo 
štěstí a děti si zasoutěžily.

Za vším byla dlouhá a pečlivá příprava 
našeho duchovního správce otce Ladislava a 

Návštěva papeže 
Benedikta XVI. 

v naší zemi
Všichni křesťané  i mnozí nevěřící s 

nadšením uvítali zprávu o tom, že Svatý 
otec Benedikt XVI. přijede na třídenní 
návštěvu naší země. Mnoho poutníků 
z Čech, Moravy a všech okolních zemí  
se vypravilo do Prahy, Brna nebo Staré 
Boleslavi, aby se mohli setkat s hlavou 
římskokatolické církve. 

V sobotu 27.9.2009 v Brně – Tuřanech 
sloužil Svatý otec mši svatou.  Této mše 
svaté se zúčastnilo na 120 000 věřících. 
Také z naší farnosti se vydala do Brna 
skupinka poutníků, aby spolu s ostatními 
Svatého otce přivítali, zúčastnili se mše 
svaté a přivezli do naší farnosti i našeho 
městečka jeho požehnání.

Marie Ohřálová

skupiny farníků a členů farní rady, kteří tuto 
akci pomáhali již dva dny předem připravo-
vat. Za to jim patří naše poděkování.

Měli jsme nejen možnost prožít pěknou 
mši svatou ale i vyjádřit, že křesťanství v naší 
obci je skutečně živé. Věříme, že nám dá Pán 
Bůh zdraví a že se budeme moci znovu v příš-

tím roce sejít a poděkovat za úrodu, za naše 
rodiny a naše farní společenství

V měsíci říjnu slaví Otec Ladislav 39. naro-
zeniny. Vyprošujeme mu pevné zdraví, hodně 
síly v duchovní službě, optimismus, Boží po-
moc a ochranu Panny Marie.  

Za farníky Janošovi

PODĚKOVÁNÍ ZA ÚRODU, DEN FARNOSTI A DEN RODINY 2009

Z NAŠÍ FARNOSTI

 Hledáme posily pro náš dolnobenešovský chrámový sbor do všech hlasových skupin.
Především potřebujeme posílit mužské hlasy jak tenory, tak i basy.
Zkoušky jsou každé pondělí v kostele sv. Martina v Dolním Benešově po večerní mši sva-
té.
 Zájemci se mohou přihlásit u sbormistra p. Reinharda Persicha přímo na zkoušce chrá-
mového sboru.
 Přijďte mezi nás! Sylva Říčná

Dolnobenešovský chrámový sbor



Letošní rok je pro Městský orchestr mla-
dých z Dolního Benešova (MěOM) opět vel-
mi hektický, ba, v poslední době se zdá, že 
jeho členové jsou více na cestách než doma. 
Během jednoho měsíce stačili potěšit svou 
hudbou diváky v několika městech Pikardie 
a Normandie, poté zahráli svým dlouhole-
tým přátelům a hudebním partnerům v Nové 
Dubnici. Po návratu ze Slovenska benešovští 
hudebníci stačili  nanejvýš vyleštit své nástro-
je, aby je opět sbalili na cestu, tentokrát do 
německého Bőselu. Jinak poklidné městečko 
v Dolním Sasku se ve dnech 10. až 13. září 
stalo svědkem velkolepého hudebního svátku 
EURO Musiktage 2009. Jeho 48. ročníku se 
zúčastnilo 30 souborů,

na tisíc mladých hudebníků či tanečníků 
nejen z Německa, ale i z Holandska, Dánska, 
Polska, vzdálenějšího Bulharska a konečně z 
České republiky. 

Slavnosti byly oficiálně zahájeny v pátek 11. 
září večerním koncertem Dechového orches-
tru mladých z polské Leśnicy a inaugurační-
mi proslovy organizátorů tohoto prestižního 
festivalu, avšak již od rána zde probíhaly růz-
né doprovodné akce. MěOM z Dolního Be-
nešova vystupoval pro děti ze základní školy 
v Petrsdorfu a také pro sponzory – banku z 
Friesoythu. 

Neobyčejně příjemným zážitkem pro naše 
hudebníky bylo vystoupení v krásném lázeň-
ském městečku Bad Zwischenhan. Představ-
te si uprostřed krásně sestřiženého trávníku 
malé kaskádovité pódium, na němž usedá 
asi šedesátičlenný dechový orchestr. Na pro-
menádě před lázeňskou budovou usedají 
desítky lázeňských hostů. Kolem se vinou 
chodníčky lemované bronzovými soškami, 
většinou s hudebními motivy – tu chlape-
ček s flétnou, tam dívka s mandolínou nebo 
housličkami… Vzadu obrovské jezero, ráj 
pro desítky plachetnic a všechno druhu lodi-
ček. A nad vámi slábnoucí letní slunce zápa-
sí o prvenství s prvními závany podzimu. Je 
docela příjemně, jen mažoretkám v lehkých, 
téměř pavoučích šatičkách je trošičku chlad-
no. Začíná koncert. Česká hudba přitahuje 
i náhodně kolemjdoucí. Ladně pochodující 
mažoretky  souboru „Variace“ z Havířova, 
které během více než hodinového koncer-
tu předvedou několik různých choreografií, 
jsou nepochybně ozdobou celého koncertu. 
A orchestr? Ten rozmazluje posluchače tím 
nejlepším, co má v repertoáru. Diváci ne-
skrývají nadšení, ve vzduchu se vznáší cosi 
romantického, v nedalekém rákosu divoká 
kachnička se zeleným náhrdelníkem na krku  
jen tak pokyvuje hlavičkou a poté vzlétne, aby 
lépe viděla, kdo se jí postaral o krásné sobotní 
odpoledne.

Vracíme se do Bőselu. Cestou obdivujeme 
krásné cihlové domečky, typické pro tento 
kraj, a vkusně upravené zahrádky. Na polích 
se pasou bílé kravičky, občas štíhlí koně. Ces-
tou někdo odpočívá , jiný možná už myslí na 
to, jak dopadne zítřejší soutěžní den.

Skutečně, neděle se od předcházejících dnů 
bude lišit, vždyť je dnem soutěžním. Ráno se 
sice hraje v petersdorfském kostele, ale poté 
následuje průvod, jež je součástí divácké sou-

těže.  Budeme se líbit, dostaneme od diváků 
nějaký ten hlas? Uvidíme.

Odpoledne bőselští čekají na velkolepý prů-
vod, přehlídku všech zúčastněných souborů, 
vždyť kromě různě krojovaných orchestrů 
jsou tu folklórní soubory, mezi jinými i Žiž-
kovjanek z Moravy. Diváci ještě mají možnost 
se zapojit do hlasování a vybrat svého favo-
rita soutěže. Po průvodu následuje přehlídka 
všech souborů na pódiu.

Každý soubor přihlásil do soutěže jednu 
skladbu. Úroveň předvedených skladeb byla 
různá, soutěžilo se v několika kategoriích. 
Čekalo se s napětím na vystoupení polské-
ho souboru, jejichž páteční koncert byl pro 
MěOM z Dolního Benešova signálem, že pro 
obhajobu vítězství z roku 2001 bude třeba 
vyburcovat hudební dovednosti všech členů 
orchestru.

Z našich souborů vystupují nejdřív „Vari-
ace“ se skladbou Baby face, samozřejmě za 
doprovodu dolnobenešovského orchestru. 
Jejich nástup je precizní, bílé kroje s fialovým 
lemem působí velmi jemně, dívky jsou skoro 
stejně vysoké, celkově jsou elegantní. Zdá se, 
že se všem líbí.

Městský orchestr mladých z Dolního Bene-
šova nastoupí na pódium v pořadí 21. Hudeb-
níci se usadí, chvilička soustředění. Taktovka 
pana dirigenta Nováka se zvedá. První tóny 
Skočné Bedřicha Smetany se linou sálem, tedy 
promiňte, obrovským stanem. Jemné partie 
této nádherné pasáže z Prodané nevěsty se 
chvílemi ztrácejí v šumu už poněkud unave-
ných diváků. Mám trochu obavu, zda to neo-
vlivní vnímání porotců. Skladba je však velmi 
dynamická, graduje, rozkmitává poněkud 
těžký vzduch. Je to paráda, taková změna po 
těch všech skladbách jiných orchestrů, jejichž 
základními nástroji jsou xylofóny a flétny. 
Klobouk dolů, pane Bedřichu, jak jste to jen 
dokázal vymyslet takový mistrovský kousek. 
Teď nám držte palce, Mistře, ať to benešovští 
hudebníci naservírují divákům tak, jak byste 
si to sám přál. Ano, je tu finále a velikánský 
potlesk. Diváci se vzchopili a pochopili, že tu 
slyšeli něco výjimečného.

Za námi vystoupí ještě dva soubory, bu-

beníci z Německa, velmi zajímavý kousek, a 
nakonec bulharské baletky. Od vyhlášení vý-
sledků soutěže nás dělí několik okamžiků. Na 
scéně se připravují poháry a další ceny. Kdo-
pak si je odnese?

Na pódiu se shromažďují všichni dirigenti a 
vedoucí tanečních souborů. Začíná se od vy-
hlášení ceny publika, třetí místo získávají Ho-
lanďané, druhé Dánové, následuje vyhlášení 
prvního místa. Pohár jako cenu publika se za 
společná vystoupení a defilé přiznává MěOM 
z Dolního Benešova a mažoretkám „Variace“. 
Tleskáme, ale ne všichni chápou, za co to je. 
Vyptávají se a pak si oddychnou, že se nám 
podařilo alespoň něco. Vyhlašuje se další ví-
těze z různých kategorií.  Bravo, získali jsme 
pohár za vystoupení mažoretek, jejich chore-
ografka paní Edita Chwistková získává oceně-
ní jako nejlepší vedoucí taneční sekce. Přichá-
zí řada na mezinárodní kategorii, vyhlašuje se 
umístění od 5. místa, Polsko překvapivě zís-
kává 4.místo. Jak se to bude vyvíjet? Oceněno 
je Holandsko a Dánsko. Z našich nikdo ani 
nedutá, rozumíme tomu dobře? Ano, MěOM 
z Dolního Benešova se stává vítězem této ka-
tegorie. Radost nás zvedá ze židle, k pódiu se 
nese popěvek „Richard je hvězda, Richard je 
naše hvězda, Richard je nejlepší….“  Nevíte, 
kdo je Richard, pan dirigent přece. Dirigent, 
který hned  nato dostává medaili jako nejlepší 
dirigent eurosoutěže. Vážení, to není všech-
no. Zbývá vyhlásit absolutního vítěze EURO 
Musiktage Bősel 2009. Stává se jím na základě 
největšího počtu získaných bodů  …. MĚST-
SKÝ ORCHESTR MLADÝCH z Dolního Be-
nešova!!! 

Bombastické vítězství. Počítejte s námi - 4 
poháry a 2 medaile. Výkon těchto mladých 
lidí předčil výborný výsledek souboru z roku 
2001. Jsme opět na pódiu, všichni, abychom 
popřáli panu dirigentovi a on poděkoval sou-
boru za mravenčí práci a skvělou souhru kaž-
dého jedince, když šlo o všechno.

Ještě téhož večera odjíždíme. Sbalit, uklidit 
a nashledanou někdy příště. Co takhle oko-
řenit bőselským 50.ročník soutěže? Nu, uvi-
díme.

Mgr. Danuta Kulová

Triumfální návrat Městského orchestru mladých 
z Dolního Benešova z Mezinárodního hudebního 

festivalu Euro – Musiktage Bősel



Vítejte v Řecku
Pod tímto názvem se uskutečnil v srpnu dětský letní výtvarně 

hudební tábor ve Vlkovicích u Fulneku. S dětmi jsme strávili 10 
slunečních dní plných her a jak název napovídá, všechny aktivity 
byly inspirovány Řeckem a antikou. Zažili jsme Olympijské hry, 
zahráli si divadlo na motivy starých řeckých bájí a pověsí, zatančili 
řecké tance.

Ve výtvarných skupinách vytvořily děti spoustu krásných maleb 
a výrobků včetně antického oděvu s s ručním potiskem, zvonkohry, 
poháry, šperky. 

Na závěr celého pobytu se uskutečnila vernisáž, na kterou přijeli i 
rodiče, kteří si své spokojené děti i s výrobky odvezli domů.

Velký dík patří výtvarnici Hance Lukášové, která celý tábor per-
fektně zorganizovala a také MěÚ v Dolním Benešově, který zajistil 
převoz dekorací do areálu tábora, takže iluze starého Řecka byla 
dokonalá. 

V příštím roce se opět sejdeme ve Vlkovicích na přelomu červen-
ce a srpna a podíváme se do staré Číny.

Z činnosti Základní umělecké školy v Dolním BenešověZ činnosti Základní umělecké školy v Dolním Benešově

Ranošův statek naproti pošty v roce 1976, demolován 1978.

Strouha na Podubí směrem od mlýnského náhonu k vývozu před 
zatrubněním. V roce 1978 Podubí zaasfaltováno.

Na Hájecké pod zámkem. Vpravo Špýchar přestěhovaný v roce 1978. 
Vlevo domek u mlýna, kam bylo v roce 1973 přestěhováno kadeřnictví.

Jedna ze zámeckých budov v Dolním Benešově (kresba Otakara Ki-
liána).

HISTORICKÉ FOTOGRAFIE DOLNÍHO BENEŠOVA

ZUŠ P.J. Vejvanovského Hlučín připravuje:
10.11. Koncert ZUŠ v Polském Rybniku – projekt v rámci EU
13.12. v 16 hod. Adventní koncert v kostele sv. Martina v Dolním 

Benešově
16.12, v 17 hod. Absolventský koncert žáků s komorním orchest-

rem v Hlučíně
19.12. ve 14 hod. Vánoční koncert v obřadní síni na zámku v Dol-

ním Benešově, účinkuji žádi ZUŠ a pěvecký sbor Nezmar
20.12. Pohodový podvečer Jany Schlossarkové v KD Hlučín
V letošním roce se rozbíhá spolupráce s Ogniskem muzycznym 

v Rybniku v rámci projektu EU. V září zde byla skupina dětí, rodi-
čů a učitelů na seznamovacím zájezdu. Naši polští přátelé si mimo 
jiné také prohlédli odloučené pracoviště ZUŠ v Dolním Benešově a 
obřadní síň na zámku. Na závěr výletu jsme také navštívili zámek 
v Hradci nad Moravicí. Všem účastníkům se zde velmi líbilo a na 
oplátku jsme byli pozváni na 10.11. 2009 na společný koncert do 
Rybniku.

Helena Mižičová
ředitelka odloučeného pracoviště ZUŠ v Dolním Benešově



MISTŘI ČR JSOU Z DOLNÍHO BENEŠOVA!

Šachový klub TJ MSA Dolní Benešov ve spo-
lupráci s tělovýchovnou komisí ZV OS KOVO 
MSA a.s., kulturním domem D.Benešov a MKŠS 
uspořádal v sobotu 19. září 2009  ve zrekonstru-
ovaném Kulturním domě otevřený mezinárodní 
turnaj v rapid šachu . Byl to již 23.ročník Memo-
riálu Karla Osmančíka. Pro členy MKŠS byl tur-
naj i oficiálním krajským přeborem v rapid šachu 
a pro hráče okresu Opava okresním  přeborem.

 Turnaj zahájil již tradičně starosta našeho měs-
ta Martin Štefek. Hrálo se na 9 kol, švýcarským 
způsobem, 15 minut na partii pro každého hráče 
a řízen byl počítačem. Výsledky, boje na první ša-
chovnici a zajímavé momenty byly promítány na 
velkoplošném plátně. Letošního ročníku turnaje se 
zúčastnilo rekordních 165 šachistů a šachistek bez 
rozdílu věku.  Mezi účastníky byly i početné výpra-
vy z Polska a Slovenska v čele s viceprezidentem 

Slovenského šachového svazu Karlem Pekárem.
Poprvé se turnaje zúčastnil náš největší mlá-

dežnický talent mezinárodní mistr Vojtěch Plát 
z Prostějova, hrající za extraligový Třinec a hned 
svou účast okořenil celkovým vítězstvím v turnaji 
a ziskem titulu krajského přeborníka v rapid ša-
chu pro rok 2009. S půl bodovou ztrátou skončil 
na druhém místě další IM - Serguei Vesselovsky 
z Jakl Karviná, třetí skončil překvapivě Rostislav 
Kuboš ze Slavie Orlová. Několikanásobný vítěz 
velmistr Petr Velička skončil horším pomocným 
hodnocením na čtvrtém místě. Titul okresního 
přeborníka získal celkově šestý Radim Černín ze 
Slezanu Opava. Nejlepším domácím hráčem byl 
se 6,5 body osmnáctý Miroslav Suchánek. Nejlepší 
ženou v turnaji byla celkově 62. Angelika Dziod-
zio z polských Rydultow. Mezi mládežníky do 14 
let byl na tom nejlépe domácí „Mistr EU“ Tadeáš 

Kriebel, který byl celkově 36. a do 10 let se nejlépe 
umístil Patrik Štěpán z BŠŠ Frýdek-Místek.  Kom-
pletní výsledkovou listinu a fotky z turnaje najdete 
na stránkách ŠK TJ MSA D. Benešov:  http://sa-
chy-msa.dolnibenesov.net/. 

Na finančním a materiálovém zabezpečení 
tohoto turnaje se podíleli: kulturní dům a město 
Dolní Benešov, MKŠS Ostrava, OŠS Opava, MSA 
a.s. a její ZV OS KOVO, projekční ateliér Martin 
Habina, stavební firma ZDEJA-BAU s.r.o – ing. Jan 
Vitásek, ing. Tomáš Vavřínek – projektování,   pe-
kařství Arnošta Obrusníka, masokombinát Maso-
ma – Klemens , Rudolf Kriebel-JEŘÁBY,  Matouš 
Gemsa a všichni zaměstnanci KD, kteří pomohli 
uspořádat tuto jednu z největších sportovních a 
společenských akcí v Dolním Benešově.

 Výše jmenovaným sponzorům děkujeme za 
podporu tohoto turnaje. Radomír Vavřínek

Juniorští šachisté z ŠK TJ MSA Dolní Benešov zaznamenali další vel-
ký úspěch , když vybojovali na Mistrovství ČR v rapid šachu zlato v sou-
těži družstev a bronz v jednotlivcích.

První zářijový víkend proběhlo v Havlíčkově Brodě Mistrovství ČR 
juniorů v rapid šachu jednotlivců a družstev, určené hráčům do 20 let. 
V jednotlivcích, kde hrálo přes 100 mládežníků z celé ČR, zaznamenal  
další úspěch teprve čtrnáctiletý Tadeáš Kriebel - nasazená šestka v turnaji 
a čerstvý Mistr EU v šachu do 14 let. V turnaji zís-
kal stejně jako vítězný Tomáš Pecha z BŠŠ Frýdek-
-Místek 7,5 bodů a jen díky horšímu pomocnému 
hodnocení obsadil až třetí místo. Skvělého umís-
tění dosáhl i dvacetiletý Pavel Rakús, který s půl 
bodovou ztrátou obsadil 4. místo ! V soutěži druž-
stev bylo hodnoceno 18 čtyřčlenných týmu. Nej-
více bodů 24,5 získalo juniorské družstvo ŠK TJ 
MSA DOLNÍ BENEŠOV ve složení Tadeáš Krie-

Družstva žáků, kadetů, juniorů a mužů hrají krajský přebor
17.10.2009 muži TJ Nový Jičín A – TJ MSA Dolní Benešov
18.10.2009 kadeti TJ MSA Dolní Benešov – VK Opava
24.10.2009 muži TJ MSA – T. Kopřivnice
 Junioři Slavia Havířov – TJ MSA
  Sokol Mosty – TJ MSA
25.10.2009 žáci turnaj v Dolním Benešově za účasti
  TJ Odry, Beskydy, DHL Ostrava, 
  Město Albrechtice
1.11.2009 kadeti S. Palkovice – TJ MSA
7.11.2009 muži TJ MSA – Sokol Metylovice
 Junioři Sokol Mosty – TJ MSA
  Slavia Havířov – TJ MSA
14.11.2009 muži TJ MSA – Jäkl Karviná
15.11.2009 kadeti TJ MSA – Beskydy
21.11.2009 muži  AZ Kylešovice – TJ MSA
 Junioři TJ MSA – Sl. Havířov
  TJ MSA – Sokol Mosty
22.11.2009 žáci turnaj v Opavě 
29.11.2009 muži TJ MSA – Nový Jičín B
 Kadeti Nový Jičín – TJ MSA
  5.12.2009 muži OU Ostrava – TJ MSA
  6.12.2009 žáci místo neurčeno – turnaj

19.12.2009 senioři turnaj v Dolním Benešově „O kapra“
  Začátky utkání jsou v 10.00 hodin
16.1.2010 muži TJ MSA – VK Opava
17.1.2010 žáci místo neurčeno
23.1.2010 muži Lignum Morávka – TJ MSA
 Junioři Sl. Havířov – TJ MSA
  Sokol Mosty – TJ MSA
31.1.2010 kadeti TJ MSA – DHL Ostrava
6.2.2010 muži TJ MSA – Nový Jičín A
7.2.2010 kadeti VK Opava – TJ MSA
13.2.2010 muži T. Kopřivnice – TJ MSA
14.2.2010 žáci místo neurčeno
20.2.2010 muži S. Metylovice – TJ MSA
27.2.2010 muži Jäkl Karviná – TJ MSA
28.2.2010 kadeti TJ MSA – S. Palkovice
6.3.2010 muži TJ MSA – AZ Kylešovice
7.3.2010 kadeti Beskydy – TJ MSA
13.3.2010 junioři S. Mosty – TJ MSA
  Sl. Havířov – TJ MSA
14.3.2010 muži TJ Nový Jičín – TJ MSA
20.3.2010 muži TJ MSA – OU Ostrava
21.3.2010 kadeti TJ MSA – Nový Jičín

MISTŘI ČR JSOU Z DOLNÍHO BENEŠOVA!

PROGRAM ODDÍLU VOLEJBALU NA SEZÓNU 20092010

23. ROČNÍK MEZINÁRODNÍHO ŠACHOVÉHO TURNAJE

bel, Pavel Rakús, Miroslav Suchánek a Michal 
Vavřínek. To znamenalo s velkým náskokem 
zisk titulu mistra ČR v rapid šachu juniorských 
družstev pro rok 2009. Za asistence televizních 
kamer převzali zlaté medaile, půlmetrový brou-
šený pohár a další ocenění. Úspěšné družstvo 
má perspektivu i pro příští rok. Končí sice Pa-
vel Rakús, ale doplnění o čtvrtého člena z řad 

členské základny nebude problémem.Upravené výsledkové listiny jed-
notlivců i družstev a fotografie z tohoto turnaje najdete na stránkách 
šachového klubu :  http://sachy-msa.dolnibenesov.net/

Radomír Vavřínek
ŠK TJ MSA Dolní Benešov

Tři nejlepší junioři v ČR
-  vlevo Tadeáš Kriebel



Pátek 6.11. ve 20 hod.
Koncert skupiny CHINASKI

Sobota – neděle 7.-8.11
Výlov rybníka NEZMAR

Sobota 14. 11. ve 20 hod.
Koncert DOLBENDu (hity 60. let hraje se svými hosty dolnobe-
nešovský bigband, velká hudební show)

Středa 18.11. v 15 hod.
Setkání s přáteli (pořádá ZO SPCCH)

Středa 18.11. v 18.30 hod.
Klub dokumentárního filmu – Sloužil jsem ve Wehrmachtu (au-
torský film Aleše Koudely o osudech lidí na Hlučínsku za 2. svě-
tové války), filmový sál kulturního domu

Sobota 21.11. ve 15 hod.
Křest CD Míši Růžičkové Minidiskotéka v džungli 

Neděle 22.11. v 16 hod.
Autorské čteni a autogramiáda spisovatelky Evy Tvrdé – filmový 
sál kulturního domu

Středa 25.11. dopoledne
Divadlo Věž z Brna hraje pro děti

Sobota 28.11. 
Odborový večírek MSA

Neděle 29.11. v 16 hod.
I. adventní koncert v kostele sv. Martina – Městský pěvecký sbor 
p. C. Lelka – dirigent MgA. Boris Míček
po koncertu bude slavnostně rozsvícen vánoční strom na náměs-
tí C.Lelka, hraje pozounový kvartet

Sobota 5.12.
Společenský večer firmy ISOTRA

Neděle 6.12. v 16 hod.
II. adventní koncert v kostele sv. Martina 

Středa 9.12.
DĚTI  DĚTEM 2009 - jubilejní 20. ročník a 21. setkání mentálně 
zdravotně postižených  klientů  Moravskoslezského kraje

Pátek 11.12.
Rockové vánoce – hrají kapely BUTY, Kapriola, RDT, Morčata na 
útěku

Sobota 12.12.
Taneční závěrečná – kraji skupina Klasik

Neděle 13.12. v 16 hod.
III. adventní koncert v kostele sv. Martina – Dětský pěvecký sbor 
NEZMAR  a žáci ZUŠ

Pondělí 14.12.
Členská schůze ZO SPCCH

Středa 16.12. v 18.30 hod.
Klub dokumentárního filmu – setkání s filmy dokumentaristy Mar-
ka Skláře – beseda s autorem

Sobota 19.12. od 15 hod.
Vystoupení dětského pěveckého sboru NEZMAR a žáků ZUŠ – ob-
řadní síň na zámku
Předvánoční setkání a rynku  - hraje Malá dechová hudba Josefa Pos-
tulky zájemci o stánkový prodej se mohou hlásit na tel. č. 776185199

Neděle 20.12. v 16.30 hod.
Vánoční koncert Městského orchestru mladých – diriguje Richard 
Novák

Pátek 25.12.
Štěpánská zábava 

Pátek 1.1.2010 v 0,15
Novoroční setkání na rynku, které nikdo neorganizuje

Program kulturního domu listopad – prosinec
kontakt: tel.: 553 651159, 776185199, E-mail kultura@dolnibenesov.cz

21. listopadu 2009 v 15.00 hodin 
KD Dolní Benešov 
Přijďte s námi pokřtít nové CD Minidiskotéka v 

džungli do KD v Dolním Benešově. Můžete se těšit na 
nové písničky o zvířátkách, zatancovat si a pobavit se. 
Moc se na vás těší Míša Růžičková, děti z mažoretek 
Excelent v Dolním Benešově a tanečního klubu TK 
TREND ze Staré Bělé, dětský sbor z Orlové. Na závěr 
nebude chybět šampaňské a konfetový ohňostroj. Děti 
mohou přijít v maskách zvířátek.  

Vstupenky v ceně 100,- Kč jsou v prodeji na těchto 
místech:

Městské Informační Centrum Ostrava u Elektry od 
15.10.2009

Městské Informační Centrum Ostrava u Nádraží 
Ostrava Svinov od 15.10.2009

KD Dolní Benešov
Hlučín Optika Novomum na Ostravské ulici
TK Trend Ostrava Stará Bělá 

Křest CD Míši Růžičkové Minidiskotéka v džungli 

TANEČNÍ ZÁVĚREČNÁTANEČNÍ ZÁVĚREČNÁ

ADVENTNÍ KONCERTYADVENTNÍ KONCERTY
VÁNOČNÍ STROMVÁNOČNÍ STROM
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SETKÁNÍ SENIORŮ

Autorské čtení 
a autogramiáda
Kulturní dům Dolní Benešov vás vel-

mi srdečně zve na zajímavou besedu s 
regionální autorkou paní Evou Tvrdou, 
která vám přijede představit svou, zatím 
poslední knihu, s krásným názvem 

NENÁPADNÝ PŮVAB SLEZSKA.
Dozvíte se, jak není lehké být regio-

nálním autorem, ale že když musíte, tak 
prostě musíte a píšete.

S paní Evou Tvrdou se můžete setkat ve 
filmovém sále v kulturním domě, v nedě-
li 22.listopadu 2009 v 16 hodin.

Ano. Prší. Ano. Je škaredé počasí. Ano. Dá 
se říct, že je hnusné počasí. A lepší už to ne-
bude. Přinejmenším několik následujících 
měsíců. S malými výjimkami, samozřejmě, 
ale to píšu jen proto, abyste neupadli do de-
presí příliš hluboko, je to taková malá lež-po-
moc, ale mnohem VĚTŠÍ pomoc proti depre-
sím je pro vás připravena v knihovně.  Jsou 
to knihy, knihy staré i novější i úplně NOVÉ 
a ty vám dnes popíšu.

Beletrie pro dospělé :
Patterson,J.: Thriller, Kerrigan, John: Od-

plata, Po půlnoci, Eidler, P.: Sebranka,Salický, 
A.: Návod k použití, Proctor, C.: Půlnoční 
zpověď, Hopkins, C.: Mezi hvězdami, Eden, 
D.: Učitelská dcerka, Lodge, D.: Profesorské 
hrátky, Kajdoš, V.: Invaze z vesmíru, Hensher, 
P.: Svedení umírají dvakrát, Štroblová, J.: Hra 
o muže.

Naučná literatura pro dospělé:
Bauer, J.: Klasikové v nedbalkách, Kaldera, 

R.: Mýty a astrologie, Saunders, T.: Dieppe 
1942, Pechová, J.: Hrníčková kuchařka, Wars-
zewski, K.: Neohlášená smrt, Lang, A.: Testy 
inteligence, Bourcet,P.: Šikana ve škole…, 
Naim, M.: Černá kniha globalizace, Burgr, J.: 
Pět největších zločinů.

Beletrie pro mládež:
W.I.T.CH- Jak žít s kamarády, Stine, R.L.: 

Husí kůže. Půlnoční přízrak, Poskitt, K.: 
Kouzelné spodky, Sněhulák Míša, Awdry, W.: 
Dobrý den, mašinky ! Brezina: Penny a sedm 
bílých koníků, Levine, G.: Zvonilka a kouz-
lo,Amery, H.: Staré řecké báje a pověsti, Me-
yerová, S.:  Stmívání, Nový měsíc, Zatmění, 
Rozbřesk, Disney, W.: Robinsonovi.

Naučná literatura pro mládež:
Kimpton, D.: Mazané kódy, Cox, M.: Horo-

rové příběhy, Cox, M.: Ještě hovorovější pří-
běhy, MacDonald,P.: Báječná čokoláda, Mac-
Donald,P.: Winston Churchill a další, Ganeri, 
A.: Zmužilí objevitelé,  Ganeri, A.: Vyhrocené 
hory, Pitro, M.: Pyskatí Habsburkové, Přího-
da, P.: Internet.

Tak tohle je část knih, které jsme pro vás 
v minulých měsících nakoupili a připravili na 
půjčování. Přijďte, neváhejte a společně zato-
číme s podzimními depresemi.

Na vaši návštěvu se těší
Jana Güntherová

knihovnice Městské knihovna v Dolním 
Benešově

POZOR, POZOR, POZOR!!!
Kulturní dům zahajuje nový taneční kroužek pro děti

STREET DANCE
Hudební, rytmická a pohybová průprava pro děti od 6 let. 

Tančí se na současnou moderní hudbu mladé generace. Zábavná forma pohybu, 

pohybové vazby, posilování s váhou vlastního těla pro jeho správné držení.

Účastníky čeká mnoho her a také tanečků na vyřádění.

Těšíme se na vás

Každý pátek v 15 hodin

Eva Jarošová (774 336735)

MĚSTSKÁ KNIHOVNA
Kulturní dům Dolní Benešov

vás srdečně zve na mimořádnou 
událost

Koncert 
DOLBENDU

Ať jste z blízka, či z dáli
z celého srdce jste zváni

chystáme  pro Vás SHOW velikou
protkanou zábavou a dobrou muzikou

Pojďte se s námi na pár hodin vrátit do 
dob big bandů, kdy hudba v rytmu swin-
gu zněla z každého sálu.

Dovolte mi jen krátce představit kape-
lu DOLBEND, která vznikla především 
z členů Dolnobenešovského orchestru a 
dalších nadšenců, kteří si tento hudební 
žánr velmi rychle zamilovali.  Přiblížíme 
Vám hudbu z dob bohatých na velké hity, 
show, barevnost a plnost  tónů, jenž za-
plavovaly rádia, televize, bary i slavnostní 
sály.

Kapela DOLBEND  pro Vás připravila 
koncert, který Vás provede  swingovou, 
jazzovou a také popovou hudbou, ztvár-
něnou velikány z celého hudebního světa.

Tímto bychom Vás chtěli pozvat  na 
kulturní událost měsíce listopadu! 

Koncert se uskuteční 14.11.2009  ve 20 
hod. v Kulturním domě města Dolní Be-
nešov.

Prozatím je to od nás  the end
a 14. 11. 09 ve 20 hodin se na Vás těší 

DOLBEND


